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Мәжіліс мінбері

СУ РЕСУРСТАРЫН 
ҰТЫМДЫ ПАЙДАЛАНУ МАҢЫЗДЫ

Кеше  Парламент отырысында  Мәжіліс депутаты Ба�ытжан 
Базарбек Премьер-Министр �лихан Смайылов�а алда#ы уа �ытта 
болатын су тапшылы#ына �атысты де путатты� сауал жолдады. 
Депутатты� сауа лында б%гін  'зекті болып отыр#ан ма(ыз ды та-
�ырыпты �оз#а#ан еді.   

Су – �мірдің �зегі, тіршіліктің к�зі. Оны тиімді пайдалану, барынша үнем-
деу �те �зекті. 

�ріптестер, дабыл қағатын уақыт келді. Мыса лы, 2040 жылы елімізде су 
тапшылығы 15 млрд  текше метрді құрайды. Бұл шамамен Арал теңізіне пара-
пар су. Ойлап қараңыздаршы, еліміз таза ауы зсу ретінде пайдаланатын судың к�лемі кемі 50 пайызға 
азаяды. Сонда менің әрбір екінші отанда сым ауызсусыз қалады деген с�з емес пе?! Ал ауызсусыз 
адам 3 күн ғана �мір сүретінін білесіздер. Бұл �те қауіпті.

(Жалғасы 3-бетте)
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ҚҰЛПЫНАЙ, 
ҚҰНЫҢ ҚЫМБАТ, ШІРКІН-АЙ!

«АУЫЛ АМАНАТЫ»: 
АҚТӨБЕЛІКТЕР ИГІЛІГІН КӨРУДЕ

Бұл нысанның жалпы аумағы – 1 048 
шар шы метр. Мұнда спорттың бірнеше 
түрі бойынша үйірмелер жұмыс істейді. 
Қа сым-Жомарт Тоқаев еркін күрес залы 
мен шағын футбол алаңын аралап к�ріп, 
жас спортшылармен кездесті. �ңгімелесу 
ба  рысында Қасым-Жомарт Тоқаев 
спорт  пен шұғылданудың маңызына на-
зар аударды. 

Бұдан соң Мемлекет басшысы «Ауыл 
ама наты» бағдарламасының Ақт�бе об-
лысында жүзеге асырылу барысымен 
та нысты. Президентке осы бағдарлама 
ая сында аймақтағы 209,8 гектар алқапқа 
к� к�ніс және бақша дақылдары егіліп, 

жал пы аумағы 1 гектардан асатын 77 
ша  ғын жылыжай салынғаны туралы ай-
тыл ды. Сонымен қатар 101 кондитерлік 
цех пен наубайхана, 129 шағын сүт �ңдеу, 
65 ет �ңдеу жобасы іске қосылған. Бұдан 
б� лек, Ақт�бе облысында 1 210 жаңа 
жұ  мыс орны ашылып, 1 062 адам жеке 
кә сіпкер ретінде тіркелген. Бір ғана 
Мәр т�к ауданының �зінде аталған бағ-
дарлама шеңберінде ұсынылған 195 жо-
ба ға 902,5 млн теңге несие берілген. 

Қасым-Жомарт Тоқаев «Ауыл ама-
наты» бағдарламасы аясында іске асы-
рыл ған жобалармен және аймақтағы 
ауыл шаруашылығы тауарын �ндіру ші-

лер дің �німдерімен танысқаннан кейін 
жер гілікті кәсіпкерлермен әңгімелесті. 
Пре зидент ауыл тұрғындарының табы-
сын арттыру үшін «Ауыл аманаты» бас-
та масы қолға алынғанын айтты. Қасым-
Жомарт Тоқаев жобаның тиімді тұстарын 
атап �тіп, мемлекет шаруаларға, шағын 
және орта бизнеске барынша қолдау 
к�рсететінін жеткізді.

Ақт�бе облысына жұмыс сапары ая-
сында Мемлекет басшысы Ақт�бе облы-
сы ның инвестициялық әлеуетімен та-
ныс  ты. Президентке аймақ басшысы 
Асхат Шахаров �ңірдің экономикалық 
әлеуеті мен перспективті инвестициялық 
жобалары туралы баяндады. Облыс әкі-
мі  нің айтуынша, биылғы 10 айда �ңір 
эко  номикасына 804,4 млрд теңге инвес-
тиция тартылған. Бұл к�рсеткіш �ткен 

жыл дың осы кезеңімен салыстырғанда 
8,2 пайызға к�п. Салынған қаржының 
не  гізгі б�лігі, яғни 725,5 млрд теңге жеке 
ин  весторларға тиесілі. Соның ішінде �ң-
деу �неркәсібіне 62,6 млрд теңге, ме талл 
ке нін игеруге 145,6 млрд теңге құйыл ған. 
Биыл жалпы сомасы 57,2 млрд тең ге бо-
ла тын 19 ірі жобаны іске қосу жос пар лан-
ған. Барлық инвестициялық жо ба үшін 
жасыл дәліз қағидаты енгі зілген. Сондай-
ақ Президентке бірқатар инфрақұры лым-
дық жоба әзірленгені туралы мәлімет 
берілді. Қазір Ақт�бе – Қарабұтақ – Ұл-
ғайсын автожолының жо балық-сметалық 
құжаттары дайын далып жатыр.

Содан кейін Мемлекет басшысына 
Ақ т�беде кәріз жүйесін тазарту қондыр-
ғы сын салу ж�ніндегі жоба таныстырыл-
ды. Құны 53,5 млрд теңге болатын жо ба-

ны іске асыру үшін Еуропалық қайта құру 
және даму банкінен қаржы тар тыл мақ.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Ақт�бе қа-
ласына «Бұхара – Орал» магистралды газ 
құ бырынан үшінші желіні тарту жұмыс-
тары ж�нінде баяндалды. Жобаның жү-
зеге асырылуы қолданыстағы газ құ быр-
ларының жүктемесін азайтуға мүмкіндік 
береді.

Мемлекет басшысы Ақт�бе облысы-
ның әкіміне экология мәселесін тез ара-
да шешуді тапсырды.

– Бұл жұмысты міндетті түрде соңына 
дейін жеткізуіміз керек. �йтпесе, ха лық-
қа зияны к�п. Экология мәселесі �те 
�т  кір әрі �зекті. Сондықтан бұл мәселеге 
ба  са мән беру қажет, – деді Президент.

(Жалғасы 2-бетте)
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БОПСАЛАУДЫ БЛОГЕРЛІК ДЕП 
БІЛЕ МЕ?!

)зін «блогер» ретінде та-
ныстырып, жолаушылар по-
йызы �ызметкерлерінен 
а�ша бопсалап келген Се мей 
т*р#ыны *сталды. Polisia.kz 
порталыны( хабар лауынша, 
б*рын алая�ты� әрекеті %шін 
соттал#ан аза матты К'ліктегі 
полиция департаментіні( 
*йымдас �ан �ылмыс�а �арсы 
к%рес бас�армасыны( �ыз-
мет  керлері �ол#а т%сірген.  

Күдікті Семей арқылы �тетін 
пойыздарға жолаушы ретінде мі-
ніп, жолаушылар тасымалы саласы 
қыз меткерлерін телефо нына түсі-
ріп отырған. Артынан бейне м-
атериалдарды жариялай тынын 
айтып ақша бопсалайды екен. 

– Бұл қылмыс ұзақ уақыт бойы 
полиция қызметкерлерінің наза-
рынан тыс қалып келген, себебі 
жәбірленушілер қорқып, құқық 
қорғау органдарына жү гінбеген. 
Ұйымдасқан қылмыс қа қарсы 
күрес басқармасына «сиг налдар» 

түсе бастағаннан кейін ғана 
күдіктінің заңсыз әре кетте ріне 
тосқауыл қойылды. Қаск�й ұс-
талып, сот санкция сымен қа мау ға 
алынды, – деді  ІІМ Ұйым дас қан 
қылмысқа қарсы күрес депар-
таментінің �кілі Қуандық Алпыс. 

Аталған қылмыстық іс бо-
йынша жолаушылар пойызда ры-

ның 60-тан астам қызметкері жә-
бір ленуші ретінде танылып отыр. 
Алдын ала тергеу нәтижесі бо йын-
ша ұсталған адамның банк шот-
тарына 2021 жылдан бері 48 млн 
теңгеден астам қара жат түс кені 
анықталған. Қыл мыстық іс сотқа 
жіберілді.

(Жалғасы 2-бетте)

0*лпынай 'сіріп, бау-ба�шасын �*лпыр-
тып отыр#андарды( т%рлі суреті әлеу меттік 
желіде самсап т*р. 

ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы 0асым-Жомарт То�аев Финляндия Президенті Саули 
Ниинистёге �*тты�тау жеделхатын жолдап, оны және фин хал�ын Тәуелсіздік 
к%німен �*тты�тады.

– Сіздің еліңіздің гүлденген мемлекет құру, жаһандық бейбітшілікті, климат мәселесін және 
орнықты даму мақсаттарын ілгерілету ісіндегі орасан зор жетістіктеріне сүйсіне қараймыз. 
Финляндия – Қазақстанның Еуропа одағындағы бұрыннан келе жатқан сенімді серіктесі. Сон-
дай-ақ біз энергетика, инвестиция, «жасыл» �сім және басқа да к�птеген сала бойынша �зара 
ынтымақтастықты одан әрі нығайтуға дайынбыз, – делінген жеделхатта.

Мемлекет басшысы 0асым-Жомарт То�аев А�т'бе облысына рес ми 
сапармен барды. Пре зи дент ті( ж*мыс сапары Мәрт'к ау даны Саржансай 
ауылында#ы спорт кешеніні( ж*мысымен та ны су  дан басталды.
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PISA-2022: САУАТЫМЫЗ 
САПАҒА САЙ ЕМЕС

0аза�стан PISA-2022 ха лы�ара    лы� 
зерт теуіні( �о ры тындысы бойынша 81 
мем   лекетті( арасынан 50-орын иеленді.
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(Басы 1-бетте)

Құқық қорғау орындарының 
мәлімдемесінде күдіктінің аты-
ж�ні айтылмады.

Айта кетейік, Семейде осыған 
ұқсас оқиға биыл сәуір айында да 
тір келген болатын. Tengrinews.kz  
порталы редакциясына хабар лас-
қан Қызылорда облысының тұрғы-
ны, Қызылорда – Семей жолау-
шылар пойызының бастығы Нұр-
бол Ақтаев �зін бейтаныс азамат 
бопсалап, қорқытқанын айтады. 
Н.Ақтаевтың айтуынша, �зін 
блогер деп таныстырған се мей лік 
2022 жылдың қазан айында пойыз 
бастығына келіп, егер 750 мың 
тең ге ақша тауып бермесе, пойыз 
құ рамында жұмыс істейтін жол-
серіктердің заңды бұзғаны жайлы 
түсірілген бейнематериалды 
жариялайтынын айтып қорқытқан. 
Осы оқиғадан кейін к�п ұзамай 
жұ мы сынан шығып қалғанын айт-
қан Ақтаев редакцияға бопсалаушы 
блогерді жауапқа тартып, �зін ақ-
тап алу үшін күресетінін жеткізеді.

Бұл екі ұқсас оқиғаның бір-
біріне қатысы бар ма, әзірге нақты 
дерек жоқ. Дегенмен блогерлердің 
ақша бопсалап, қысым к�рсететін 
әрекеті бірінші рет тіркеліп 
отырмағаны белгілі. +ткен айда 
ғана Петропавлда кәсіпкерден 50 
миллион теңге бопсалаған екі 
блогер ұсталды. Polisia.kz порталы 
хабарлағандай, 33 және 34 жастағы 
азаматтар қаладағы сауда желісінің 
басшысынан 5 млн теңге алып 
жатқан кезде қолға түскен. СҚО 
ПД Ұйымдасқан қылмысқа қарсы 
күрес басқармасының мәліме тін-
ше, 2022 жылдың басынан бастап 
тұтынушылардың құқығын қорғау-
ды ұран еткен екі азамат Петро-
павл дың сауда нүктелерінде рейд-
тер жүргізіп отырған. Олар мерзімі 
�ткен �німді сату фактісін желеу 
етіп, арандатушылық сипатындағы 
бейнероликтер түсірген.  Бопсаға 
құныққандар сауда желісінің �ңір-
лік директорынан �з әрекет терін 
тоқ татуға 50 млн теңге ақша талап 
етіп, сол соманы 5 млн теңге к�ле-
мін дегі б�лігін алып жатқан же-
рінде қолға түсті. 

Блогерлік қызметін бопсалау-
шыға айырбастап, тұтылғандар 
қатары толастайтын түрі жоқ. Бір 
қызығы, бәстесіп алғандай бәрінің 
сұрайтыны –  50 млн теңге к�ле-
мінде. 2022 жылы 14 желтоқсанда 
Жемқорлыққа қарсы қызмет 
блогер Тоқберген Абиевті ЖШС 
заңгерінен 50 млн теңге пара алған 
сәтінде қолға түсірсе, сол жылы 
жаз да блогер Махамбет =бжанов 
та кәсіпкерден 50 млн теңге боп-
салады деп құрықталған-ды. Ал 

жур налист, блогер Михаил Козач-
ковтың былтыр желтоқсан айында 
Telegram-арнасын қылмыстық 
топтың талабына бейімдеп, 52 млн 
теңге сыйақы алғаны дәлелденіп, 
3,5 жылға шартты жазаға кесілгені 
мәлім болды.

=детте блогер деп интернет 
қолданушы тұлғаларды, �зінің 
каналын, сайтын, парақшасын 
жүргізетін шығармашылық қабі-
леті бар жандарды айтамыз. Олар 
– �здерінің жазылушысы, оқырма-
ны, к�рермені үшін белгілі бір 
к�зқарас қалыптастыратын тұлға. 
Елімізде блогердің ресми мәртебесі 
биыл қыркүйек айында күшіне 
енген «Онлайн-платформалар мен 
онлайн-жарнама» туралы заңда  
бекітілді. Қоғамда онлайн-плат-
фор маларды қолданушы блогерлер 
туралы «инфлюенсер (блогер)» 

ұғымы қалыптасты. Алайда олар 
осы заң аясында жұмыс істеп жа-
тыр ма? Блогердің азаматтық ұс-
танымы қаншалықты айқын?

Алмас ТОҚАБАЕВ, 
блогер:  

– Негізі, шынайы блогер мен 
қа зіргі тырнақшаның ішіндегі бло-
гер лердің айырмашылығы жер мен 
к�ктей. =леуметтік желі пайда 
бол ғаннан бері  блогерлер �з ойын 
к�пшілікке жеткізу арқылы қо-
ғамдық пікір қалыптастыра бас та-
ды. Осы кезде билік те мемле кеттің 
саясатын жүргізу және тағы басқа 
мақсаттарда блогерлерді  �з 
мақсатына пайдаланды, ақысын 
т�леді. Бұл тәсіл блогерлер жұмыс 
істейтін нарыққа ақша әкелді.  
Осылайша, біртіндеп к�леңкелі 
нарық қылаң берді. Ақша кірген 
соң арнайы бопса жасайтын жеке 
«к�семдер» шықты. Біз оларды  
«инфотеррорист» деп айтамыз, 
яғни ақпараттық террор жасау-
шылар. Олар белгілі бір тұлғаның, 
топтың ақпараттық саясатын жүр-

гізеді, мүддесін к�здеп, сойы лын 
соғады. Кейіннен ақшасы тау-
сылған кезде жалт беруі де мүмкін. 
Бопсалау арқылы ақша табатындар 
қатары к�беймесе, сиремейді. 
Қатал жаза алғанға дейін бұл про-
цесс жалғаса береді. Сондықтан 
ақпаратты ажырата білу, қоғамды 
манипуляциядан қорғау үшін қолы 
таза емес, ниеті арам блогерлерді 
жа залау ісін жақтаймын. Ол бас-
қаларға сабақ болуы керек, сол 
кез де барып ақпараттық алаң таза-
ланады.  

Өркен КЕНЖЕБЕК, 
блогер:

– +кінішке қарай, бізде блогер-
лік қызмет дегеннің жеке критерийі 
жоқ. Ол қанша алаңды қамтып 
отыр? 300 жазылушысы бар адам 
блогер ме, әлде 3 мың адамы бар 

алаңды қамтитын адам блогер ме? 
Бір жазба жаза ма, әлде күніне 10 
жаз ба, ақпарат жаза ма? Нақты 
критерийі жоқ дегенім сол. Сон-
дықтан ол әркімнің бойында қандай 
тәрбиесі бар, құлқыны қандай, 
құрылтайшысы кім – соған байла-
нысты анықталатын секілді. Қазір 
біреу с�зді қару ретінде қолданады, 
біреу ақпараттың киллері болып жүр. 
Түрлі топтың арасында бітіспес 
ақпарат соғысы жүріп жатыр, біреу-
лер соған жұмыс істеп ақша тауып 
жүр. Ол енді әркімнің ар-ұятына, 
ұстанымына байланысты іс. Ал егер 
жала жапса, заңды бұзса, блогер 
жазалануға тиіс. +кінішке қарай, 
біздің қоғамның даму сатысында с�з 
сату кәдімгі бизнеске айналып кет-
кен. Ол әрекетке блогерден бас тап, 
кәсіби журналистке дейін тартылған. 
Ақпараттық сайттар да осындай 
істен ақша тауып отыр. Менің 
ойымша, блогер бола ма, жеке 
қарапайым адам ба, кім болса да 
біреудің жеке шекарасына �тпеу, 
айыбын ашпау, жала жаппау деген 
секілді элемантарлы мәдениетті білуі 
қажет. Ол – заңмен бекітілген норма.

БОПСАЛАУДЫ 
БЛОГЕРЛІК ДЕП БІЛЕ МЕ?!  

Мәулен =шімбаев қазір креативті индустрия 
қарқынды дамып келе жатқанын және бұл сала 
жаһандық экономиканың маңызды б�лігіне ай-
нал ғанын атап �тті. Сондықтан Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев қыркүйек айында 
жариялаған Жолдауында елімізде осы секторды 
дамытуға қатысты басымдықтарға назар аударды. 
Палата Т�рағасының айтуынша, қолға алынған 
істі сапалы жүзеге асыру үшін барлық мүдделі 
тарап бірлесіп, жүйелі жұмыс жүргізуі қажет.

«Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Жолдауда 
Қазақстанда креативті индустрияны дамыту ж�-
нінде нақты міндеттер жүктеді. Бұл бағытта мем-
лекеттік органдар құқықтық жағдай қалыптас-
тырып, �ңірлерде креативті жобаларды дамытып, 
�німдерді коммерцияландыруға к�мек к�рсетіп, 
кешенді жұмыс жүргізуге тиіс. Бүгінде еліміздің 
заңнамасына енгізу үшін бірқатар �згеріс әзір-
леніп жатыр. Жалпы, қазір саланы одан әрі тиімді 
дамытуға қажетті негіз қалыптасып келеді. Осы 
жұмыс аясында депутаттар, мемлекеттік инсти-
туттар, креативті индустрия �кілдері және сарап-
шылар арасында нәтижелі диалог қалыптастыру 
аса маңызды», – деді палата Т�рағасы.

Талқылау барысында Мәулен =шімбаев 
отандық креативті индустрияның даму әлеуеті 
айтарлықтай жоғары екеніне назар аударды. Ол, 
ең алдымен, азаматтардың шығармашылық және 
зияткерлік капиталына негізделген. Сондай-ақ 
инклюзивті экономиканың даму к�зі ретінде 
жұмыс істеп келеді. Дегенмен Қазақстанда бұл 
саланың жалпы ішкі �німге қосқан үлесі бүгінде 
1 пайызға да жетпейді. Жұмыспен қамту бағытын-
дағы үлес те т�мен.

«Бүгінде креативті индустрия саласында 
жүрген азаматтар үшін практикалық қадамдар 
маңызды екенін білеміз. Сондықтан біз қажетті 
заңнамалық �згерістер қабылдамас бұрын осы 
мәселеге тоқталып, �здеріңізбен бірге саланы 
егжей-тегжей зерделеп алуды ж�н к�рдік. Қазір 
Парламенттің бір топ депутаты «Мәдениет тура-
лы» және «Авторлық құқық және сабақтас құқық-
тар туралы» заңдарға �згерістер мен толықтырулар 

енгізу мәселесін пысықтауда. Осы орайда сена-
торлар креативті индустрияны дамыту мәселесі 
бойынша бірқатар кездесу �ткізді. Алдағы уақытта 
соның нәтижелері бойынша тиісті ұсыныстар 
дайындайды», – деген Мәулен =шімбаев мүдделі 
тараптарды палатаның заң шығару жұмысына 
қатысуға шақырды.

Кездесу барысында Мәдениет және ақпарат 
министрі Аида Балаева креативті индустрия 
саласын дамытуға арналған кешенді шаралар мен 
стартап-жобалар туралы айтты. Ол бұл бағытта ірі 
қа ла лардан �ңірлерге қарай ойысу басым міндет-
тердің бірі екенін тілге тиек етті. Мұндай қадам 
мамандардың әр облыс орталығында немесе 
қалада жергілікті таланттармен жұмыс істеп, олар-
дың әлеуетін ашуына мүмкіндік береді. Сонымен 
қатар зияткерлік меншікті қосымша құнды құрай-
тын жабдық немесе технология сияқты мүлік 
ре тінде қарастырудың маңызы зор.

Іс-шарада Сенат жанындағы Жас сарапшылар 
клубының мүшелері с�з алып, жаңа экономикалық 
үлгіге к�шу жағдайында креативті индустрияны 
дамытуға қатысты �з ұсыныстарын айтты. Олар 
негізінен медиа, кино, музыка, дизайн, білім беру, 
ақпараттық технологиялар және тағы басқа 
салалар бойынша әзірленіп жатқан жобаларды 
қамтиды. Сондай-ақ қолданыстағы жобалар 
ж�нінде де с�з болды. Бұл тәжірибелерді ескерудің 
және оларды нарықтың қазіргі сұраныстарына 
бейімдеудің маңызы зор.

Клуб отырысында ақын және музыкант Мақ-
пал Жұмабай, Pygmalion галереясының к�ркемдік 
директоры =нуар Мүсірепов, «ҚАШ» фильмінің 
про дюсері, Qara Studios-тің бас продюсері Ерке-
бұлан Күрішбаев, JUZ Entertainment лейблінің 
продюсері Ерболат Беделхан, заңгер, креативті 
продюсер Нұрдәулет Бекжан, «Мануфактура ER» 
компаниясының негізін қалаушы Александр 
Ермаков және Kazakh Tourism ұлттық компаниясы 
креативті туризм департаментінің басшысы 
Ирина Харитонова �з жұмыстары және саланың 
даму перспективалары туралы с�з с�йледі.

ОТАНДЫҚ КРЕАТИВТІ 
ИНДУСТРИЯНЫҢ ӘЛЕУЕТІ ЗОР

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен палата жанында�ы жас 
сарапшылар клубыны� отырысы �тті. Онда �атысушылар Мемлекет басшысы халы��а 
Жолдауында белгілеп берген креативті индустрияны дамыту мәселелерін және осы 
ба�ытта�ы басты міндеттерді іске асыру�а арнал�ан бірлескен ж$мыс форматын 
тал�ылады. Іс-шара�а Мәдениет және а�парат министрі Аида Балаева �атысты.

«АУЫЛ АМАНАТЫ»: АҚТӨБЕЛІКТЕР ИГІЛІГІН КӨРУДЕ

(Басы 1-бетте)

Бұдан б�лек, ірі компаниялардың 
�кілдері Мемлекет басшысына �здерінің 
инвестициялық жобаларын таныстырды. 

Ақт�бе облысына жұмыс сапары 
барысында Президент «Зерде-Керамика 
Ақт�бе»  жауапкершіліг і  шектеулі 
серіктестігінің жұмысымен танысты. Ин-
дус триалды аймақта орналасқан �ндірістік 
нысанның аумағы – 15 гектар. Зауыт 
жылына 5 млн шаршы метр �нім �ндіреді. 
Зауыттың атқарушы директоры Дәурен 
Би теміровтің айтуынша, мұнда шы ға-
рылатын керамогранит пен қыш плиталар 
Қазақстанның батыс �ңірлерінің сұра-
нысын толығымен �тейді. Сонымен қатар 
Ресей, Тәжікстан, Қырғызстан, +збекстан 
елдеріне де экспортталады. +ндірістің 
барлық жұмысы толықтай автомат-
тандырылған. Бұл зауыттың ерекшелігі 
саналады. Жүйе италиялық SACMI фир-
масының заманауи қондырғысы арқылы 
басқарылады. Нысанға 9,2 млрд теңге 
к�лемінде инвестиция тартылған. «+н-

дірісті дамыту қоры» акционерлік қоғамы-
нан қондырғылар сатып алу үшін мемлекет 
7,5 млн еуро к�лемінде несие алуға қолдау 
к�рсеткен.

Сондай-ақ �ңірге жұмыс сапары ая-
сында Мемлекет басшысы Тахауи Ахтанов 
атындағы Ақт�бе облыстық драма 
теа трына барды. Президент, ең алдымен, 
Тахауи Ахтанов пен Қуандық Шаңғыт-
баевтың ескерткіштеріне гүл шоғын 
қойды. Театр жұмысымен таныса келе, 
Қасым-Жомарт Тоқаев бүгінде халықтың 
театрға қызығушылығы артып келе жат-
қанына тоқталды. Осы орайда Қасым-
Жомарт Тоқаев �нер ордасы ғимаратының 
тозғанын айтып, облыс әкіміне жаңа театр 
салуды тапсырды.

Президент облыс жұртшылығы �кіл-
дерімен әңгімелесу барысында елімізде 
заң үстемдігін сақтау және ұрпақ тәр-
биесіне баса мән беру керек екенін атап 
�тті.

– Мен қай жерге барсам да заңның 
үстемдігі туралы айтып жүрмін. Бұл �те 
маңызды. Олай болмаса, табысты мем-

лекет құра алмаймыз. Жастармен кез-
дескен сайын оларды еңбекқор, тәртіпті 
болуға шақырамын. Жалпы, жастарды 
тәрбиелеуге ерекше к�ңіл б�луіміз керек. 
Қазақстанды дамыту – халықтың, мем-
лекеттің шаруасы, – деді Президент.

Сапар барысында Мемлекет басшысы 
Ақт�бе қаласында жеке инвестициялар 
есебінен салынған Smart Bilim мектеп-
гимназиясына барды. Президент білім 
ошағындағы спорт залын, асхананы және 
шығармашылық ойлау жүйесін дамытуға 
арналған ArtLab кабинетін аралап к�рді. 
Сондай-ақ 1-11-сынып оқушыларын не-
гізгі ІТ бағыттар бойынша 3D-модельдеуге 
баулитын ArtNation.kz білім беру 
жобасымен танысты. Кәсіпкердің жеке 
қаражатына салынған бұл мектеп-гим-
назия биыл қыркүйек айында ашылған. 
Оның құрылысына 5,7 млрд теңге жұм-
салған. Нысанның аумағы – 122 мың 
шаршы метр. Бүгінде мектепте 3 600 оқу-
шы білім алып жатыр. Мемлекет басшысы 
мектеп оқушыларымен әңгімелесіп, олар-
дың оқуда табысты болуына тілектестік 
білдірді.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев 
Heriot-Watt университетінің Ақт�бе 
қаласындағы филиалын аралап к�рді. 
Білім ордасында еліміздің 9 �ңірінен 
келген 300 студент оқып жатыр. Олардың 
35 пайызы – ауыл мектептерінің түлегі, ал 
42 пайызы – әлеуметтік жағдайы т�мен 
санаттағы отбасылардың балалары. Бұл 
филиал Мемлекет басшысының жоғары 
білім беру жүйесін қайта құру ж�ніндегі 
тапсырмасын орындау мақсатында 
Құдайберген Жұбанов атындағы Ақт�бе 
�ңірлік университетінің базасында 
ашылған. Президентке берілген мәліметке 
сәйкес электр энергетикасы, мұнай ин-
женериясы және энергетикалық менед-
жмент, компьютерлік инженерия маман-
дық тары бойынша кадр даярлау ісі ағыл-
шын тілінде жүргізіледі.

Мемлекет басшысына студенттердің 
Heriot-Watt университетінің Малай-
зиядағы, Біріккен Араб =мірліктеріндегі, 
Шотландиядағы филиалдарында білімін 
жалғастыру мүмкіндігі бар екені ж�нінде 
мәлімет берілді. Филиал түлектері Heri-

ot-Watt University мен Құдайберген Жұ-
банов атындағы Ақт�бе �ңірлік универ-
ситетінің дипломдарын бірге алады.

Ғылыми жетістіктерге арналған к�р-
мені аралау барысында Президентке жо-
ғары оқу орны ғалымдарының жара-
тылыс тану, техникалық және гумани тар-
лық ғылымдар саласындағы әзір лемелері 
таныстырылды.

Бұдан соң Қасым-Жомарт Тоқаев Ақ-
т�бе қаласындағы үстел теннисі орта-
лығына барды. Президентке орталықтың 
директоры =сет Сағымбаев нысанның 
жұмысы жайында баяндап берді. Мемлекет 
басшысының тапсырмасы бойынша 
салынған бұл спорт кешені халықаралық 
стандарттарға сай келеді. Кешеннің бар-
лық корты сертификатталған және құрал-
жабдықтары Еуропадан әкелінген. Мұнда 
әртүрлі жастағы кәсіби спортшыларды 
дайындауға және халық аралық, әлемдік 
деңгейдегі жарыстарды �ткізуге мүмкіндік 
бар. Бүгінде орталықта 268 бала үстел 
теннисімен айналысады.
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Бетті дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ

Мәжілісті	 кешегі �ткен 
жал пы отырысын сан мен сапа 
т�р�ысынан «�ыс�а да болса 
н�с �а» жиын деп бір ауыз с�з-
бен т�йіндеуге болады. !йт-
кені к�н тәртібіндегі 6 мәселе 
әдеттегіден аз және уа�ыт 
бо йынша да жиын екі са�ат�а 
жетпейтін уа�ытта зу етіп �те 
шы�ты. "йтсе де, «аз да болса 
саз бол�ан» депутатты� сауал-
дарды	 саяси салма�ы бат-
пан дап басып т�рды. 

Сонымен, күн тәртібіндегі 4 
заң жобасы келісімдерді ратифи-
кациялауға арналыпты. Қалған 
екеуі – ғылым және технологиялық 
саясат ж"ніндегі және дипломатия-
лық қызмет мәселелері туралы 
құжаттар. Ал он шақты депутаттық 
сауал су үнемдеуден бастап заңсыз 
активтерді қайтаруға дейінгі тақы-
рыптарды қамтыды. Онда қоғам-
дық "мірдегі ірі-ірі фамилиялар 
аталды. Сол себепті бірден халық 
қа лаулыларына с"з берелік.

«Сайланғанына осы қарашада 
бір жыл болған президент Қасым-
Жомарт Тоқаев "зінің 7 жылдық 
құзіреті аясында атқарылуға тиіс 
программалық міндеті ретінде 
әлеу меттік әділеттілік орнату – 
басты бір бағдарламалық бағыты 
болатынын алғашқы Жолдауында 
жария еткені мәлім. Ал бұл пре-
зиденттік парызды орындау – заң-
сыз жылыстатылған активтерді 
елге қайтарумен тікелей байланыс-
ты екенін де Мемлекет басшысы "з 
аузымен айтты. Міне, осы аса 
ауқымды міндетті орындау үшін 
Пре зидент "з жарлығымен уәкі-
летті орган – Активтерді қайтару 
ж"ніндегі комитет құрғанына кеше 
5 желтоқсанда екі ай болды. Сол екі 
айдың ішінде бұл комитеттің іс-
әрекеті ж"нінде тырс еткен хабар 
жоқ. Комитеттің қызметінен қа-
зақстандық қоғам мақұрым. Мем-
лекет басшысы белгілеген тапсыр-
маларды орындау бағытында коми-
тет қандай күштік-структуралық 
құрылыммен жұмыс істеп жатыр? 
Бүгінде комитеттің құрамында 
қан ша қызметкер бар? Еске са-
лайын, Президент алғашында 
комитеттің штаттық саны 130 адам 
деп белгілеген еді. Комитеттің ше-
тел дік юридикциялармен, халық-
аралық іздестіру бюроларымен 
жұмыс істейтін б"лімінде қанша 
қызметкен жұмыс істейді? Осы 
"ткен екі айдың ішінде елге қай-
тарылған активтер бар ма? Болса, 
оның к"лемі қандай? Соңғы ашық 
ақпаратқа қарағанда, сіздер Жә-
мішевтің «Қазақстан халқына» 
қорына бұған дейін түскен 850 млрд 
теңгені малданып отырған жайла-
рыңыз бар сияқты. Сіздер қоғам 
алдында комитеттің құпия емес 
алғашқы іс-шараларын жария етіп, 
к"пшілік алдында бір баспас"з 
мәслихатын беретін уақыт болған 
жоқ па? Ұрланған активтердің елге 
қайтарылуын бағып, қазынаға 
қанша қаржы түсерін бақылап, 
сіздердің іс-әрекеттеріңізді аңдып 
отырған қоғам бар екенін ұмыт-
паңыздар! Ұрланған активтер елге 
қайтады деген халықтың әзірге 
үзілмеген үміті мен сенімін күл-
парша қылуға сіздердің қақыла-
рыңыз жоқ. Біз де оған жол бер-
мейміз! Президенттің пәрменін, 
қыз мет-қарымы мен ел алдындағы 
қоғамдық беделін бағамдайтын 
бү гінгі бір "лшем – ұрланған ак-
тив терді елге қайтару екенін сіз-
дерге ескертіп қойғым келеді!» – 
деді депутат Ермұрат Бапи Бас 
прокурор Берік Асылов пен Бас 
прокуратураның Актив терді қай-
тару ж"ніндегі комитеті т"рағасы 
Нұрдәулет Сүйіндіковке жолдаған 
сауалында. 

Осы орайда ол қолындағы ин-
сайдерлік ақпаратты депутаттар 
алдында жария етіп, «ескі Қазақ-
станға» қызмет қылмақ ойы бар 
мүдделі лауазымды азаматтарға 
ескерту жасады.

«Міне, ұрланған активтерді 
елге қайтарады деп, біз сенім арт-
қан комитет ырғалып-жырғалып 
жүргенде, «ескі Қазақстанның» "зі 
бірте-бірте елге қайта бастаған 
сыңайлы. Құр қайтып қана қоймай, 
Бас прокуратура мен оның комитеті 
жым-жырт жатқан кезде, «ескі 
Қазақстанның» клептократтары ел 

экономикасын қайтадан басып 
алу ға қам жасауда. Берік Ноғайұлы, 
Тимур Құлыбаевтың атжалмандары 
ұрлаған акивтер ж"ніндегі ақпа-
ратты сіздің "зіңізге қосымша жол-
дап жіберетін боламын. Ондағы 
ақпараттарды басшылыққа алса-
ңыз, «СК Петролиум» серіктесті-
гінен келіп түскен «Қазақстан-Қы-
тай мұнай құбыры» концорциуы-
мы нан (директоры Талғат Жұма-
ділдаев пен оның ұлы Абылай 
Жұ маділдаевқа қатысты) ұрланып, 
шетелге тығылған 300 млн доллар 
активті іздеп қиналмайтын бола-
сыздар! С"з соңындағы сұрағым: 
жылыстатылған активтерді қайтару 
заңын қабылдаған депутаттардың 
алдында сіздер қашан есеп бермек 
ойларыңыз бар?» – деді ол. 

Келесі бір депутаттық сауал 
тағы да Бас прокурор Берік Асы-
ловқа және Премьер-Министрдің 
орынбасары–Қаржы министрі 
Е. Жамаубаевқа арналды. 

«Бүгінгі депутаттық сауалыма 
әділетсіздіктің шырмауына шыр-
малып, шырғалаңнан шыға алмай 
қалған азаматтардың к"з жасы 
себеп. Олар –Алматының әйгілі 
барахолка базарында сауда жасай-
тын қандастар. Қақаған қыс пен ми 
қайнатар жазда, таң атысы кеш 
батысы контейнерде отырып сауда 
жасауға мәжбүр жандарды "зін 
қожайын сезінген екінің бірі келіп 
тонап жатыр. Бізге жолдаған мына 
хатында «Кенжехан» базарының 
саудагерлері бар мәселесін тізіп 
жазған. Бүгінге дейін құзырлы 
орындарға қанша арызданса да 
күштінің дүмі диірмен тартады 
демекші, қаналған қаржысын 
қайтара алмай келеді к"пшілік. 
Барахолкадағы саудагерлерден 
депутаттардың атына келген мына 
арызға сүйенсек, соңғы 10 жылға 
жуық уақытта «Кенжехан» база ры-
ның иесі  Назарбаева Dнипа 
Dбішқызы болған делінеді. Оның 
жанындағы адамдар базардағы әр 
сауда орнын 10 мың АҚШ доллары-
на сатқан. Алайда сату-сатып алу 
ж"ніндегі келісімшартты жасамай 
тек контейнердің паспортын бер ген. 
«Келісімшарт талап еткен жандарды 
«біз базарға мәңгі иелік етеміз, уа-
йым дамаңдар» деп қай тарған. Сау-
да герлердің дерегінше, аталған ба-
зарда 1 000-ға жуық контейнер бар, 
әрі қарай есебін шығара беріңіздер.

Қолда бар арыздағы ақпаратқа 
сүйенсек, 2022 жылдың 4 сәуірінде 
«Кенжехан» базарының 100 пайыз 
үлесі «Митра «консалтинг» ЖШС 
мен Розенберг Е.М. деген азаматқа 
"ткен. Бұл базар 640 миллион тең-
геге сатылды делінеді. Жаңадан 
кел ген базар қожайындары сау-
дагерлерге «контейнерлеріңді 325 
мың теңгеден сатып алыңдар» деп 
талап қойған. Сонда ел 1 орынға 2 
рет ақша т"леген. Амалсыз ақша сын 
берген жандарға тағы да сату-сатып 
алу туралы құжат берілмеген, тек 
«келесім» қағазы тапсырылған. Айт-
пақшы, келісімді сол базардағы 
но таруисте жасауға міндеттеген, ол 
үшін әр саудагер тағы 43 мың тең-
ге ден т"леген. Ол ол ма, әр кон тей-
нер дің иесінен айына 50 500 теңге 
ақы алынады деген және бір тәртіп 
шы ғыпты. Мұны шағымдан ған ел 
ай тып отыр. Бұл сорақылық емес 
пе? 

«Т"лемесе контейнерлерді 
м"р леп, жауып тастайды» деп ашы-
нады жұрт», – дейді аманаттық 
депутат Нартай Сәрсенғалиев.

Оның айтуынша, саудагерлер 
3 талап қойып отыр. Олар – бір 
кон  тейнерге 2 рет т"ленген ақша-
сын бұрынғы немесе бүгінгі базар 
иесінің қайтып бергені, ай сайын 
қосымша қаржы жинау мен жұмыс 
орындарын м"рлеп жауып тастауға 
қатысты әрекеттердің заңдылы-
ғының тексерілуі және шара қол-
данылуы, Алматыдағы Мемлекеттік 
кірістер департаментінің «Кен-
жехан» базарына жүргізген тексеру 
нәтижелерін Қаржы министрлігі-
нің ұсынғаны. Депутат: «Жыл ба-
сын да Қазақстанда 722 базар тірке-
ліпті. Соның бәрінде заңдылық 
толық сақталып отыр деп айта ал-
май мыз. Себебі ол жақтағы сауда-
герлерден де арыздар келеді. Осы 
депутаттық сауалды дайындау ба-
рысында Барахолкадағы «Рахат» 
және «Евразия» базарындағы сау-
дагерлер де шағымдарын жеткізді. 

Сондықтан елдегі барлық базар-
дағы заңдылықты тексеру керек 
деп есептеймін», – дейді.

Аманаттықтар жолдаған келесі 
бер депутаттық сауал экология 
мәселесіне арналды. Энергетика 
министрі Алмасадам Сәтқалиевқа, 
Экология және табиғи ресурстар 
министрі Ерлан Нысанбаевқа, 
«Самұрық-Қазына» АҚ Басқарма 
т"рағасы Нұрлан Жақыповқа 
Шымкент қаласында орналасқан 
«ПетроКазахстан Ойл продактс» 
ЖШС тарапынан, яки Шымкент 
мұнай "ңдеу зауытының маңында 
орналасқан тұрғындарға келтіріліп 
отырған экологиялық залал туралы 
ахуал жеткізілді.

«Kздеріңізге белгілі еліміздегі 
ең ірі үш мұнай "ңдеу зауытының 
бірі – ШМKЗ "ндірісінің жылдық 
қуаты 6 млн тоннаны құрайды. 
П р е м ь е р - М и н и с т р  D л и х а н 
Смайылов тың Шымкент қаласына 
іссапары барысында айтылғандай, 
зауыттың жылдық қуаттылығын 12 
млн тоннаға дейін ұлғайту жос-
парланып отыр. Сонымен қатар 
зауыттың 50% акциясына Қытай-
дың Ұлттық мұнай-газ корпора-
циясы иелік етеді.

Тұрғындардың айтуы бойын-
ша, зауыт тарапынан Экологиялық 
заңнама талаптары сақталмайды. 
Түнгі уақыттарда шамамен 02:00-
04:00 аралығында дүркін-дүркін 
улы заттар (залповые выбросы) 
тасталып отырады. Сол маңда тұра-
тын Еңбекші ауданы Қарабастау (8 
932 тұрғын), Қарат"бе (8 756 
тұрғын),  Бадам (3 562 тұрғын), 
Жалын (3 474 тұрғын), Жұлдыз 
(2 758 тұрғын) ауылдарының 27 482 
тұрғыны зауыттан шыққан иіске 
уланып, жаз уақытында үйлерінің 
терезесін аша алмай отырғанын 
бірнеше рет мәселе к"терілген бо-
латын. Сонымен қатар тұрғын дар-
дың айтуынша, елді мекендерде 
қатерлі ісік ауруы жиілеп кеткен.

«AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасының 
"зекті басымдығы ретінде ауаны 
ластап отырған "неркәсіптердің 
теріс істерімен күресетінімізді әр-
бір сайлаушыға жеткізген бола-
тынбыз. Осы уәдемізді орындау – 
халықтың аманатын арқалау – біз 
үшін үлкен жауапкершілік. Dр 
азамат лайықты "мір сүруге құ-
қылы! Сондықтан жоғарыда атал-
ған елді мекендер тұрғындарының 
орынды талап-тілектерін Сіздерге 
жеткізіп отырмын. Осы ретте, атал-
ған "зекті мәселені шешудің мы-
надай тетіктерін ұсынғым келеді:

Зауытқа халықаралық стан-
дарттар негізінде соңғы үлгідегі сүз-
гілер мен қондырғылар орнату, ке-
шенді табиғатты қорғау іс-шара лары 
бағдарламасын енгізу, осы арқылы 
зауыттың аталған елді ме кендердің, 
тіпті Шымкент қаласы ның эко-
логиясына кері әсерін ба рынша 
т"мендету, оның ішінде ШРК (шекті 
рауалы концентрация) деңгшейін 
асырмау және К-5 экологиялық 
стандарты бойынша мұнай "німде-
рін "ндіруді қамта масыз ету. 

Аталған елді мекендердің к"р-
некі орындарына ауа құрамының 
тазалығын к"рсетіп тұратын "лшеу 
құралдарын орнату, сол арқылы 
тұрғындардың таза ауамен демалып 
отырғанына к"з жеткізуін қамта-
масыз ету.

Аталған кәсіпорынға, жергілік-
ті экобелсенділерді тартып, тұр-
ғын дармен бірлесіп қоғамдық ба-
қылауды ұйымдастырып, қоғамдық 
бақылау туралы заңға сәйкес және 
экологиялық заңнама талаптарын 
сақтау тұрғысынан тиісті тексеру 
жұмыстарын жүргізу, нәтижесін 
тұрғындарға хабарлау. 

Зауыт тарапынан Экологиялық 
заңнама талаптарын бұзу фактілері 
расталған жағдайда аталған елді 
мекендері тұрғындарына экология-
лық "темақы т"леу мәселесін қа-
рас тыру», – дейді  «AMANAT» 
пар тиясы фракциясының мүшелері 
аты нан сауал жолдаған Данабек 
Исабеков.

Тоқетеріне келгенде, ел эко но-
микасынан әлі етек-жеңін жинай 
алмай отырған олигополияның 
әрбір әрекетіне қоғамның құлағы 
түрік отыр. Ендеше «Ескі Қазақ-
стан» қарымта қайтара ма, болмаса 
мәмілеге келе ме – оны уақыт 
к"рсетеді.

САЯСИ САЛМАҒЫ БАТПАН 
САУАЛДАР

(Басы 1-бетте)

Екіншіден, еліміздің даласы к"ктемде к"лге ай-
налса, жазда ш"лге айналады. Бұл мәселе жыл сайын 
қайталанып отырса да, әлі күнге осы шешілер емес. 
Та биғаттың бізге берген ресурсын құмға құйып жатыр-
мыз. Мәселен, кеңес кезінде әрбір совхоз жауын-ша-
шын мен қар суын жинайтын. Шағын су қоймалары 
болатын. Kйткені оның бәрі – ішкі су қорымыз. 

Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев су тапшы-
лығы мәселесін дер кезінде к"теріп, арнайы 20 жаңа 
б"ген салу мен 3,5 мың шақырымдық каналды жаң-
ғыртуды тапсырды.

Бірақ бүгінгі Үкіметтің салғырт әрі баяу қимылынан 
жақын арада Қазақстандағы су тапшылығы мәселесі 
шешімін таппайтындай к"рінеді. Оған бірнеше 
дәлеліміз бар.

Мысалы, ресми деректер бойынша, елімізде 1 478 
гидротехникалық құрылғы бар. Оның ішінде 342 – су 
қоймасы, 219 – дамба, 119 – су торабы, 313  тоған бар. 
Олардың 333 республикалық меншікте, 895-і – ком-
муналдық меншікте, ал ең қызығы 228-і жекеменшікте 
болса, 22-і – иесіз екен. 

Су қоймалары ең басты стратегиялық нысан. 
Сондықтан еліміздегі мұндай маңызды су сақтау 
нысандарының к"пшілігінің жекелешеленіп кеткендігі 
бізді қатты алаңдатады. Су қоймалары мен к"лдердің 
қожайындарының не істеп, не қойып жатқаны бел-
гісіз. Олардың қаншалықты тозығы жетіп тұр, оны 
нығайту бойынша қандай шаралар қолға алынған, ол 
жағы да беймәлім. Жеке меншік нысан болғаннан 
кейін оның аумағына ешкім бас сұқпайды. Мемлекеттік 
бақылаудан да тыс қалуда. 

Ал жекелеген фактілер бойынша, мемлекеттік жер 
кадастрі базасында тіпті табиғи жолмен қалыптасқан 
к"лдер жер телімі ретінде беріліп кеткен. Қожайындары 

к"лдерді қоршап, халықтың наразылығын тудыруда. 
Бұл кемінде 5-6 облыста кездесетін жайт.

Сондықтан еліміздегі осындай нысандарға то лық-
тай түгендеме жасап, жай-күйін нақтылау, қажет болса, 
оларды тез арада мемлекет меншігіне қайтару – кезек 
күттірмес іс. 

  Мысалы, плотиналардың салынғанына 30-40 
жылдан асса, онда апат болу қаупі артады екен. Ал 
бұлардың жай-күйі қандай, қаншасының тозығы 
жеткен, қаншасына ж"ндеу жұмыстары қажет деген 
мәліметтер анық емес. Бұл жауапты мемлекеттік ме-
кеме тарапынан бақылау мен мониторингтің әлсіздігін 
к"рсетеді.

Су пайдаланудағы келесі бір маңызды нысан – 
каналдар. Мәліметтер бойынша, елімізде шамамен 3,5 
мыңдай магистралды және шаруашылық каналы бар. 
Олардың жартысынан астамының әбден тозығы 
жеткен. Соның салдарынан 60% су құрдымға кетіп 
жатыр. Бұл – үлкен шығын. Демек, бар судың "зін 
ысырап етіп, дұрыс пайдалана алмай отырмыз. Нағыз 
үнемдеу осы жерде.

Жалпы, каналдардың кімнің иелігіндегі екені де 
анық емес. Судың сұрауын сұрайтын кез жетті. Қасым-
Жомарт Кемелұлының осыған ерекше назар аударып, 
каналдарға қатысты берген тапсырмасы "те орынды. 
Оны толығымен қолдаймын. 

Бұл мәселені "ткен аптада әріптесім Болатбек 
Нажметдинұлы да к"терген болатын. Судың жайы 
бәрімізді де алаңдатып отыр. 

Осыған орай мәселенің маңыздылығын ескере 
отырып, «AMANAT» партиясы жанынан арнайы 
комиссия құру қажет деп санаймын. Партияның «Жер 
аманаты» аясында жайылым жерлерді мемлекет 
меншігіне қайтарудағы табанды іс-әрекеті к"пке 
белгілі. Осы тәжірибені каналдарға қатысты да 
қолдануға әбден болады. 

Құрметті әріптестер, Сіздерді осы ұсынысты қол-
дауға шақырамын.  

Қорыта келе, аталған мәселелердің маңыздылығын 
ескере отырып, келесі шараларды қолға алуды 
ұсынамын.

1. Еліміздегі жеке меншікке "тіп, бірақ қараусыз 
қалған, жұмыстары үйлестірілмеген су қоймаларын, 
дамбаларды, к"лдерді, б"гендерді және тағы да басқа 
стратегиялық маңызды су нысандарын мемлекет 
балансына қайтару шараларын қолға алу. 

2. Су ресурстарын ұтымды пайдалану маңызды.
Халқымыз «Судың да сұрауы бар» деп бекер 

айтпаған. Сол себепті бұл салада заңсыздыққа жол 
беріп, талапқа бағынбайтындар қатаң жазаға тартылуы 
тиіс деп есептеймін.

СУ РЕСУРСТАРЫН 
ҰТЫМДЫ ПАЙДАЛАНУ МАҢЫЗДЫ

Мәжіліс мінбері

«AMANAT»-ты	 Партиялы� 
ба�ылау комитеті 18 аудан 
және �ала әкіміне, сондай-а� 
8 мәслихат депутатына аза-
маттарды �абылдама�аны 
�шін с�гіс жариялады. 

Кезекті отырыс барысында 
комитет мүшелері «AMANAT» пар-
тиясының қоғамдық қабылдау 
б"лмелері жұмысының "зекті мә-
се лелерін талқылады. Биыл бар-
лығы 80 мыңнан астам "тініш келіп 
түсті. 20 мыңнан астам қабылдау 
"ткізіліп, оған бас-аяғы 52 мыңнан 
астам адам қатысты. Мәселенің 
басым б"лігі әлеу меттік қамсыз-
дандыруға – 23,4%, ТКШ – 19,5% 
және жұмысқа орналасуға – 9,7%. 
Орталық мем лекеттік ор гандардың 
басшылары 46 қабыл дау "ткізіп, 
оның ба рысында 200-ден астам 
адам қабылданды.

Партиялық бақылау коми-
тетінің т"рағасы, Мәжіліс депута ты 
Павел Казанцев атап "ткендей, 
сайлаушылармен тікелей байла ныс 
орнату – мемлекеттік және партия-
лық органдар атқаратын жұмыстың 
маңызды б"лігі сана лады.

«Барлық облыс пен ауданда 
партияның қоғамдық қабылдау 
б"лмелері бар. Бұл – «Халық үніне 
құлақ асатын мемлекет» тұжы рым-
дамасын жүзеге асырудың маңызды 
тетігі. Оны пайдаланбау немесе 
т"мен деңгейде пайдалану елеулі 
кемшіліктер мен орынсыз олқы-
лық тарға жол беріп қана қоймай, 
Мемлекет басшысының тапсыр-
маларын қасақана орын дамау са-
налады. Егер біздің партия мүше-
лері – әкімдер немесе де путаттар 
халықпен кері байла нысын үзіп 
алса, азаматтардың арыз-шағы-
мына, ұсыныс-тілегіне құлақ түр-
месе, білмесе тұрғын дарды тол ған-
дырған мәселелерге үңілгісі кел-
мейтін болса, онда ба рынша қатаң 

шара қабылдауы мыз керек. Біз 
мұндай адамдармен бірге жұмыс 
істей алмаймыз», – деді ол.

«AMANAT» партиясының хат-
шысы Ержан Жылқыбаев жер-
гілікті деңгейде шешімін табу ға 
тиіс к"п мәселе бар екенін атап 
"тті. Оның айтуынша, азаматтар "з 
"ңірінде әділдік таба алмай, Ас-
танаға баруға мәжбүр болған 
жағдайлар бар.

«Бір отандасымыз әкесінің 
қайтыс болғаны туралы куәлік ала 
алмай, Мәжіліс депутатына жүгін-
геннен кейін ғана оған құжат ре-
сімделді. Тағы бір мысал, дәрігер 
заңсыз жұмыстан шығарылып, 
партияның Республикалық қоғам-
дық қабылдауына жүгінгеннен 
кейін ғана ол бұрынғы қызметіне 
қайтып оралды. Тәртіп орна ма-
йын ша, жұмыс жүрмейді. Адамдар 
партияға аймақтық филиалдардың 
жұмыс сапасына қарай баға береді. 
Партияға жүгінудің "зі партияға 
деген сенім деңгейінің к"рсеткіші 
саналады. Kңірге қатысты мәсе-
лелер "ңірлік деңгейде шешілуі 
тиіс», – деді ол.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
фракциясының мүшесі Екатерина 
Смышляева азаматтардың "ті-
нішін саралау арқылы қоғамдық 
қабыл дау б"лмелері атқаратын 
жұмыстың тиімділігін арттыруды 
ұсынды.

«Кей кезде белгілі бір себепке 
байланысты мәселе жедел шешіл-
мей жатады. Мәселен, қолында 
барлық инстанциядан "ткен сот 
үкімі бар адамдар келеді. Біз оған 
араласа алмаймыз. Бұдан б"лек, 
азаматтар қолданыстағы заңна маға 
тиісті "згеріс енгізу туралы бастама 
к"теріп жатады. Бұл да дереу ше-
шім қабылдай қоятын мәселе емес. 
Бір күні қабылдауыма мүлік иелері 
бірлестіктерінің "кіл дері келді. 
Олармен 2,5 сағат әңгі ме лестік. 

Нәтижесінде, сол мате риал дарды 
қазір Мәжілістің жұ мыс тобы қарап 
жатыр», – деді ол.

«AMANAT»-тың Респуб лика-
лық қоғамдық қабылдау б"лме сінің 
меңгерушісі Dлия Садыр баева әр 
отандасымыз "зі қажет деп санаған 
басшының немесе депутаттың қа-
был дауына бару құ қы ғына ие 
болуы тиіс деп санайды.

«Қоғамдық қабылдау б"лме лері 
– орталық мемлекеттік орган дар, 
барлық деңгейдегі депутаттар мен 
адамдар арасындағы алтын к"пір. 
Біз оларға билік "кілдерімен бетпе-
бет кездесуге мүмкіндік береміз. 
Сон дықтан әр адам билік тің кез 
келген "кіліне "з қалауы бойынша 
жазыла алуы керек», – деді ол.

Отырыс қорытындысы бо йын-
 ша, Партиялық бақылау коми  теті 
азаматтарды қабылдама ғаны не-
месе қабылдау жұмысын жүйелі 
түр де бұзғаны үшін ау дандық дең-
гейдегі 20 әкімге, сондай-ақ 8 мәс-
 лихат депутатына с"гіс жа рия  лау 
туралы қаулы қа былдады.

Атап айтқанда, Қосшы қала-
сының әкімі Г.Қасенов, Ақмола 
облыстық мәслихатының депута ты 
Б.Dкімов, Ойыл ауданының әкімі 
А.Қазыбаев, Мәрт"к ауда нының 
әкімі М.Ысқақов, Алматы облыс-
тық мәслихатының депу таты 
С.Dділ ханов, Балқаш аудан дық 
мәс лихатының депутаты Қ.Бай-
сын, Индер ауданының әкімі 
Д.Шамұратов, Құрманғазы ауда-
нының әкімі А.Жанғалиев, Са мар 
ауданы мәслихатының депу таты 
Б.Рапеков, Жуалы ауда нының 
әкімі Ж.Мұртаза, Сарык"л ауданы-
ның әкімі  М.Шымырбеков, 
Ұзынк"л ауданының әкімі А.Ау-
жанов, Жаңақорған аудандық мәс-
лихатының депутаты Қ.Орын-
басарова, Ғ.Мүсірепов ауданының 
әкімі Р.Анбаев, Ақжар ауданының 
әкімі Қ.Қалиев, Аққайың ауданы-
ның әкімі Р.Елубаев, Есіл ауда-
нының әкімі М.Мұхамедьяров, 
Жамбыл ауданының әкімі М.Ос-
панов, М.Жұмабаев ау данының 
әкімі Қ.Омаров, Сау ран ауданының 
әкімі М.Таңға таров, Жетісай 
аудандық мәсли хатының депутаты 
А.Сұлтанмұрат, Бесқарағай ау-
данының әкімі Т.Мұратов, Жарма 
ауданының әкімі Ж.Байсабыров, 
Курчатов қаласының әкімі Б.
Абдралиев, Қара жал қалалық 
мәслихатының депутаты Д.Жақ-
сыбеков, Шым кент қалалық мәс-
лихатының де путаты Т.Сұлтанова 
партиялық жауапкершілікке 
тартылды.

БІРҚАТАР ӘКІМГЕ 
СӨГІС ЖАРИЯЛАДЫ
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Сан-са лалы ғылым ның зерт-
теулері де қоғамдық �ндіріске, 
қаржы ландыру к�з деріне, мақ са-
ты на, халық пен шаруашылыққа 
қажет тілі гіне байланысты жүр-
гізіледі. Яғни, мақ     сатына қарай 
ғылыми зерт теулер үш түрге 
б�лінеді. Со  ның бірі – жаңа тә   -
сілдерді анықтау арқылы к�п салада 
қолданылатын адам   дардың қа-
жеттілігіне қарай жаңа тех нология 
қалып тас ты рып, жаңа техниканың 
пайда болуына бағытталған қолдан-
ба лы ғы лым. Президенттің сай  -
лауал ды бағдар ламасында жоғары 
білім мен ғылымның да муына қа    -
тыс ты міндеттер 6 ұлттық іс-қимыл 
жос па ры, 3 тұжырым дама, 3 ұлттық 
жоба және Пре зиденттің 19 тапсыр-
ма сы    мен жүзеге асырылады. 
Ғылымға бе   ріл ген басым дық тың 
нә ти жесінде кенжелеп қалған сала 
дамығалы тұр.

Бірінші кезекте «Ғылым ту  ра-
лы» заң ға �згерістер енгізілуде. 
Со нымен қа тар «Ғылым және 
технологиялық сая сат туралы» заң 
жобасы әзірленіп жатыр. Отан дық 
ғылымды қаржы лан дыру 70 па-
йызға к�бейді. Алдағы уақытта 
ішкі жалпы �німнің 1 пайызын 
ғылымға жұмсау жос парланып 
отыр. Мұның �зі осы мен шектеліп 
қалмайтын үлкен к� мек. Капи-
талды ғылымға са лып, ғылым ның 
арқасында ең сесін тіктеген елдер 
бар шылық. Бұрын-соңды бол-
маған қол дау  дың сезінген ғалым-
дар мен зерт   теу шілердің қатары 
артуда. Биыл сала қызмет кер-
лерінің ор таша жа лақысы 257 мың 
тең геден 1,5 млн теңгеге дейін 
жет ті. Ын таландыру шара лары-
ның нә ти  жесінде ғалымдарда қы-
зы ғу шы  лық ар тып, айына 4 млн 
теңге та бысқа шық қандары да 
бар. Ғы лымның кадрлық әлеуетін 
арт тыру үшін 2025 жылға дейін 
ғы лыми қызметкерлер саны 
1,5 есе, ал жас ғалымдар 50 па-
йызға к�бейтілмекші. Кеңес үкі-

метінің кезінде ғылыми қыз мет -
керлердің дәрежесіне қарай, 
ең  бе гі еленетін. Ең жоғары ең-
бек ақы, сыйақы, пәтер, әлеу мет-
тік пакет берілетін. Отан со ғы-
сының тұсында ғалымдар мен 
ғы  лыми жо баларды ұрлау белең 
алған. 8сі ресе, атом бом басын 
жасайтын ғалым дарға та ла сып, 
одан қалса дайын жо баны қолды 
ету үшін қарсы тараптар барын 
салған. Сұ раныс бар жерде бәсе-
келестік оянады. Сондай аласа-
пы ран уа қытта да ғалымдар та-
б ы с  с ы з  д а ,  ж ұ м ы с с ы з  д а 
қа л     ма ған. 

:ткен 30 жылда қазақстандық 
ЖОО нарыққа бейімделіп, ғылым 
мен техно логияға аса қажетті ма-
мандықтарға баса мән бермеді. 
Не гізі, университет бас шы лығына 
ғы лыми дәрежесі жоғары ға лым 
әрі менеджерлерді тағайындау қа-
жет. Себебі маманның к�бі уни -
вер ситеттен шығады. Сол се бепті 
оқу орын дарының басшы лығы 
мен оқытушылар құрамын реттеу 
керек. Президент STEM жүйесін 
жетілдіруді тапсырды. Мұн дай 
білім жүйесі жараты лыстану, тех-
нология, инженерия және ма те-
матика пәндерін біріктіріп, ға-
лымның жан-жақты дамып, 
ға    лым  дардың к�беюіне септігі 
тиеді. Сон дай-ақ халықтың 1 па-
йызын STEM жүйе сімен білімге 
тарту арқылы ішкі жалпы �німге 
50 млрд АҚШ доллары к�   лемінде 
кіріс әкелген мысалдар да бар. 

Бізде ғылыми институттардың 
сапа сын арттыру – заман талабы. 
Осы тұста Президент �зінің сай-
лауалды бағдар ламасында ғалым-
дарды ғылымға тар тып, ғылыми 

институттарды дамытып, же текші 
оқу орындары мен ірі �ндіріс 
орын дарының жанынан маман-
дан  дырылған инжинирингтік 
орта  лықтарды құруға, ғылыми-
технологиялық парк тер ді қалып  -
тастыруға, тіпті мектеп оқу шыл а-
рының ғылымға қызығушылығын 
арттыруға бетбұрыс жасады. Нә-
тиже сінде, ғылымды жетіл діруге 
бағытталған 50-ден аса іс-жос-
пардың жүзеге асыры лып жат қ ан 
жайы бар. 

Германия инновациялық по-
тен циа лы мықты әрі ауқымды 
ғылыми зерттеу алаңымен таны-
мал. Ондағы 420 ЖОО-да ғалым-
дарды арнайы даярлайды. Сол 
сияқты �ндіріс орындарында 
үздіксіз ғылыми зерттеу жүргізі -
леді. Ғылым тео рия мен шектеліп 
қалмай, тәжіри   бемен сы налатын 
сала. Сан салада шетелдік тәжі-
рибе енгізіліп, жұмыс істеп келеді. 
Ен ді кәсіпкерліктің аясын кеңей-
те түсе тін ғылыми зерттеу лер жүр-
гі зіп, ғалым дардың әлеуетін пай-
далану биз нес ке тиімді болмақ. 

Қазақстанда шетелдік уни-
верси   тет тердің 5 филиалы ашы-
лады. Оның тек екеуі техникалық 
м а  м а н д ы қ т а р ғ а  а р  н а л а д ы . 
500 қа   зақстандық ғалым әлем  ге 
әйгілі ғылыми орталықтарда та-
ғылым    дамадан �теді. Сол сияқты 
әлем дік үл    гі де тәуелсіз Қамқор-
шылық кеңестер мен эндаумент 
қорлары құрылады. Ғалым   дар-
дың жұмы сына қажетті ғылыми 
жаб дықтар дың 800 түрі жаңар-
тылған. Келе шек те, маман   дан-
дырылған ортақ зерт          хана   лар, 
индустриалық-ин но  вация лық 
аймақтар жанынан технопарктер 

мен академиялық қалашықтар 
салына ды. Бұдан не пайда? 

:зім Кентау қаласының тума-
сымын. Қаратау тәжіндегі кенші-
лер шаһарында кен байыту ком-
би наттары,  трансфор матор, 
экс каватор, рельс және т.б �нім -
дер шығаратын зауыт, фабрикалар 
күллі Кеңес Одағын қамтамасыз 
еткен. Оларға қажетті мамандар 
оқитын техникум, жұ  мысшылар 
мен студенттер тұратын жа тақ  ха-
на лар �ндіріс орнының айна  ла -
сында орналасқан. Бүгінде транс-
   фор      матор зауытынан басқасы 
қаңы рап тұр. Қазір ол жерден жүк 
тасы малдауға кедергілердің кесі-
рінен инвес  торларды тарту оңайға 
соқпай тұр. Себебі теміржол желі-
сі жекешелендіріліп кеткен. Ал 
жал  пы �ндірістік қалашықтар 
Кеңес үкіметінің тұсында �ндіріс 
ошақ    тарының маңайында бола-
тын. Қазір он дай �ндіріс те, қала-
шық та жоқтың қасы. Міне, сол 
жүйе жаңғырса, ғылым мен �нді-
ріс тің жүйелі жұмыс істеуіне жол 
ашылады. Президенттің бұл бас-
та   масын қос қолдап қуаттай мыз. 

Ғылымды коммерцияландыру 
дұрыс шешім. Экономикалық да-
му елге керек болғанымен, та быс 
к�зін арттыру бірін ші кезекте биз-
нестің �зіне керек. Тек шикізатты 
экспорттай бермей, шикі  затты 
�ңдеп �нім шығару пайдалырақ. 
Сондықтан сапалы әрі пайдалы 
�нім �ңдеу үшін ғылыми зерттеу-
лерді жүр гізуге бизнес �кілдерінің 
�здері мүдделі болуға тиіс. Дүние 
жүзінде қай салада болса да тұ-
рақты �нім �ндірушілер тұ тыну-
шы ларын жоғалтып алмау үшін 
үне мі ізденіс пен үдеріс үстінде 

жү реді. Бүгінгідей бәсекелестік 
на рықта �нді ріс ті ғылыми зерт-
теулерсіз елестету әрі да мыту мүм-
кін емес. Судың сапасын жақ    сар-
тып тазасын ішу үшін сүзгіден 
�т кізетініміз осының бір мысалы. 
Мә селен, Израильдің зерттеу жұ-
мыс тарына б�летін шығындары – 
85,6%, Жапо  ния – 78,8%, Корея – 
77,7%, АҚШ – 71,2 пайызды 
құ райды. Кәсіпкерлікті ғылыми 
зерттеулерге бейімдеу арқылы 
дамыту – қанша салым салса да 
қайта рымы мол перспективалық 
қадам. 

Президенттің ғылымды ком-
мерция ландыру ұстанымы –  
ақыл ға сыйымды ұстаным. Қазір 
ғылыми жобаларды сату тура 
ж о л ғ а  қ о й ы   л ы п ,  б ю д ж е т к е 
5,7 млрд теңге түсім түскен. Есе сі-
не, 1 500-дей жұ   мыс орыны ашыл-
ған. :ндіріске ен  гізілген ғылыми 
жобалар ая сын   да жұ мыс к�бейіп, 
жұмыс шы лар да қажет бола бас-
тайды. Бұл жерде маман даярлау 
мәселесі туындап тұр. Болашақта 
білім ді лер мен білік тілер жоғары 
баға лана ды әрі жоғары сұранысқа 
ие болады. Ғылым саласы бо-
йын ша 4 млрд теңгеге дейін ме га-
  г ранттар қарастырылған. 

Қазір жұрттың к�зі ашылып, 
хи мия лық қоспасы бар заттардан 
бас тар тып жатқаны жасырын 
емес. К�пші ліктің қалайтыны – 
био және эко та      ғамдар мен зат  тар. 
:кінішке қарай, Президент айт-
қандай, бізде расында да нано 
және био технологиямен әзірлен-
ген пре параттар да жоқ. Қазақта 
жоқтың пай дасын жат к�ріп ке-
леді. Бүгінде АҚШ, Қытай, Ко-
рея, Түркия, Иран, Үндістан, Из-
раиль, Германияның неше түрлі 
бад тары мен биопрепа рат тары 
қазақ стан дық нарықты жаулап 
алған. «Ебін тап қан екі асайды» 
демекші, �з қолың �з ау зыңа жет-
 пей тұрғанда бұған да тос қауыл 
қоюдың �зі артық. Демек, бізге 
олармен тайталасатын бәсекеге 
қабілетті �нім �ндіруші орта қа-
лып  тастыру қажет. 8йтпегенде, 
Қызыл кітапқа енген кеу рек, мия, 
дерменеге шейін шикізат кү йін  де 
шет асып, �зімізге био және эко 
препараттар болып сатылып келе-
ді. 8й теуір, сүт �німдерін шығара-
 тын кәсіп   орындар био, эко �нім-
дер ұсына баста ды. Бірақ ішкі 
нарықты түгел қамтамасыз етуге 
жетпейді. Мемлекет басшысы ға-
лым дармен �ткізген кездесуінде: 
«Ма ши  на жасау, мұнай-химия са-
ласын дағы, яғни т�ртінші деңгей-
дегі �ндірістің үлесі – 34 пайыз. 
Қалған 1 пайызы мик ро  электро-
ника, роботтандыру және IT сала-
ларында немесе бесінші деңгей-
дегі технологиямен жұмыс істейді. 
На но жә не биотехнологияға не -
гіз делген ал тыншы деңгейдегі 
�ндіріс бізде мүлде жоқ. Бұл жағ-
дай к�ш соңында жүргені мізді 

к�р сетеді. Ғылымның анағұрлым 
озық салалары бойынша тым 
артта қа лып келе жатырмыз. Мен 
нақты цифр ларды мысалға кел -
тірдім. Оны мойын дауымыз ке-
рек. Дамыған елдерде кә     сіп орын-
д а р д ы ң  т е ң  ж а р т ы с ы н а н 
к�  бі – бесінші, ал 5 пайызы ал-
тыншы дең гейге жеткен. Бір с�з-
бен айтқанда, біз дің �ндіріс теріміз 
олармен са        лыс   тыр ғанда артта 
қал ған. Бұл айыр  машы лық ты 
жою – еліміз үшін �те �зекті мә се-
ле. Сондықтан ғалым дары мызға 
айрықша міндет жүкте ле ді», – де-
ген еді. Бұл ба ғытта министрлік 
тарапы нан к�птеген жұмыстар 
атқарылуда. Ғылыми экожүйе мен 
нано технология ның бәсекеге 
қабілеттілігін арттыруды тап сыр-
ды. Материалдық-техникалық 
ба заны жаңғыртуға 1,7 млрд теңге 
б�    лі ніп, жабдықтардың 13,7 па-
йы зы жаңа ланған.

Аграрлық аймақтарға арнал-
ған тыңайтқыштар �ндірумен ай-
налысатын шаруашылықтар к�-
бейіп келеді. Қара шы бынның 
құрт тары мен арнайы шы лаушын 
�сіріп мал тезегін текке тас тай 
сал май, жер құнарын арттыруға 
арнап биогомус, зоогомус шыға-
рып жатыр. Тыңайт қыштар гүлдер 
мен ағаш к� шеттерінің, бау-бақ-
ша �німдерінің тез жетіліп, жай-
қа  лып �суі – таптырмас дү ние. 
Бұл да ғылымның бір түрі және 
же тістігі. Адам денсаулығына 
қауіп ті нейт раттардан, табиғи 
жол мен алынған тыңайтқыштар 
әлдеқайда пайдалы. Тізе берсек, 
Президенттің сайлауалды бағ дар-
ламасында қамтылған ғылыми 
мә селелер таусылмайды. Мұның 
бәрі ең алдымен елдің кемелді 
келе шегі үшін жа салып жатыр. 
Ғылым қоғамға қызмет етеді. Ғы-
лым оңбай, экономика ойдағы дай 
оңалмайды. Түсінгенге Пре зи-
денттің жанталасып ғылымға на -
з ар аударының басты себебі де 
осы экономика арқылы әлеумет-
тің әлеуетін түзеу. 

Сонау Майқы биден бастап, 
бе р тін дегі Ыбырай, Абай бабала-
рымызға ше йін темір арбаның ат, 
құс қанатындай ұшақ болатынын, 
адамдардың айшылық алыс жер-
лерден жылдам хабар алғызаты-
нын, заманның �згеретінін, �з-
гер генді к�з к�ретінін, ондай 
�з  ге рістерді �нер-білі мі бар жұрт-
тардың жасап, тастан сарай сал-
ғызатынын үкілі үмітпен ай тып 
кеткен. «Ғылым таппай мақ тан-
ба» деген с�здің �зі ұғына біл генге 
үлкен мотива ция емес пе? Ендеше 
неге Абай айтқан дай, та лаптанып, 
�нер мен білім үйреніп, ғылыммен 
мақтанып ұқсап бақ пасқа? 

Қайрат БАЛАБИЕВ, 
Парламент Мәжілісінің 

депутаты

�алам толы 	ылым. Адам -
затты бір мис сия сы – 	ы лым-
ды иге ру. �деріс пен �з    герісті 
бәрі 	ылыммен �мірге ене ді. 
О	ан себепкер 	алымдар бо-
лады. Президент �асым-
Жомарт То#аев �зіні «%ділетті 
�аза#     стан: біріміз және әр #ай-
сымыз (шін. �азір және әр-
дайым» атты сайлауалды ба	-
дарла масында озы# #олдан-
балы 	ылымды, оны ішінде 
биз нес ті 	ылыми зерт теу-
лерді бір лесіп #ар жы лан ды-
руын кезе-кезеімен *л	айту, 
	ылыми және 	ылыми-тех ни-
калы# #ыз мет нәти желерін 
ком  мерция ландыру (шін жыл 
сайын грант б�лу ар#ылы жа	-
дай жасауды *сынды. 

ҒÛËÛÌ ÎҢÁÀÉ, 
ЭКОНОМИКА ОҢАЛМАЙДЫ
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Экономикалық ынты мақ тас -
тық және даму ұйымы (OECD) 
ор та мектептегі білім деңгейін 
анық тайтын PISA (Programme for 
International Student Assessment) 
рейтингін үш жылда бір рет қоры-
тындылайды. Ұйым әлем елдерінің 
орта білім сапасын анықтау мақ  -
сатында оқу сауаттылығы, ма  те-
матика және жаратылыстану ғы-
лы мы бойынша тест алады. PISA 
тестіне экономикасы орташа және 
жоғары елдердегі 15 жастағы бала-
лар қатысады. Тест мақсаты – оқу-
шылардың алған білімдерін �мірде 
қолдану деңгейін, сыни ойлау қа-
білетін анықтау. Яғни, PISA �л-
шеміне салсақ, қазақстандық оқу-
шылардың білімді қажетіне жарата 
білу, сыни ойлау, терең талдай білу, 
интеллектуалды қабілеті т�мен 
деген с�з.

2022 жылдың сәуір-мамыр 
айын да �ткен зерттеуге еліміздің 
571 білім беру ұйымынан 19 769 бі-
 лім алушы қатысқан. Нәти же-
сінде, оқушылар 81 елдің ішінде 
математикадан 46-орын (2018 жы-
лы 54-орын), оқудан 61-орын 
(2018 жылы 69-орын), жараты  -
лыстану пәні бойынша 49-орынды 
(2018 жылы 69-орын) иеленді. 

– 2018 жылғы нәтижемен са-
лыс тырғанда, 2022 жылғы қоры-
тындыда ілгерілеу байқалады. 
:йт   кені пандемия кезінде оқу-
шылардың онлайн білім алға нын 
ескерсек, жақсы к�рсеткіштер 
бар екенін айтқан ж�н. Сарапшы 
ма ман   дардың пікірінше, жара  ты-
лыстану, ғылыми сауаттылық бо-
йынша Қазақстан ең жоғарғы 
ғы    лыми динамиканы к�р сет-
кен, – деді Парламент Мәжі лі-
сінің де путаты Жұлдыз Сүлей-
менова. 

Халықаралық OECD ұйымы-
ның рейтингі бойынша еліміздің 
білім жүйесі т�менгі сатыда тұр. 
Егер PISA рейтингі Қазақстанның 

2025 жылға арналған мемлекеттік 
стратегиясына енгенін ескерсек, 
81 елдің ішінде 50-орын иелену 
т�менгі к�рсеткіш саналады. Елі-
міз PISA рейтингіндегі жағдайды 
жақсартуды к�здейді. :йткені кез 
келген елдің экономикасы, мәде-
ниеті, ғылымы ең алдымен халқы-
ның сауаттылығы мен интел лек-
т у а л д ы қ  д е ң г е й і н і ң  ж о ғ а р ы 
бо   луы  мен тікелей байланысты. 
Кез келген білімді, «к�кірек к�зі 
ашық» ұлт �згелермен «терезесі 
тең» бәсекелесе алады. Сондықтан 
білімге қаржы жұмсау мәселесінде 
қараулық танытуға болмайды. 
Сала мамандары «еліміздің білім 
саласын реформалау үшін алдымен 
білім саласындағы басқару менед ж-
ментін �згерту керек» дейді. 
Мәселен, «Білім сарап шыла ры -
ның қазақ лигасының» бас шысы 
Гүлнар 8бішова: 

– Бәрі, біріншіден, менедж-
ментке байланысты. НИШ пен 
БИЛ-дерде басқару жүйесі мықты 
жолға қойылған. Негізгі мәселе – 
жай мектептердің білім сапасын 
к�  теру үшін басқару жүйесін дұ-
рыстау керек. Талап қоя білу керек. 
Тек қана материалдық жағдай ғана 
емес, мұғалімдердің балаларға 
білім беру методикасын �згерту 
керек. Мұғалімдерде таң   дау жоқ. 
Мұғалімдер курстарды таңдап ала-
ды, баучер болады деген әңгіме 
бол ған, бірақ орындалмады. Бізге 
әлі де үлкен-үлкен зерттеу жұмыс-
тары керек. Соңғы 10 жылда білім 
беру жүйесінде біраз реформа 
жасалды. Оған к�п қаржы жұмсал-
ды. Бірақ әлі мониторингтік тал-
дау, есеп жасалған жоқ. Жаңар-
тылған б іл ім  беру  жүйесіне 
ауыс   тық, оның да к�рсеткіштері 
анық емес. Білім жүйесіне жеке-

жеке бақылау жүйесі болғанымен, 
ұлттық бақылау жүйесі қалып-
таспаған. Сондықтан еліміздің 
нақты білім сапасы қандай екеніне 
де толық жауап бере алмаймыз, – 
дейді. 

«Жалпы, қазіргі жағдай �згер-
месе, PISA бойынша сауат тылық 
деңгейі әрі  қарай да түсе береді» 
дейді мамандар. Кәсіпкер ұстаз, 
мектеп мәселелері ж�ніндегі тә-
уел  сіз сарапшы Нұрмұхаммед 
Досыбаев: 

– Егер былтырғы нәтижелер мен 
�згерістерге қарап айтатын бо л   сақ, 
прогресс бар деп қуануға бо лады. 
Бірақ бұл прогреске жеткен күннің 
�зінде бұл �те т� мен к�рсеткіш. 
8лем бойынша алатын болсақ, 81 
елден 50-орынға ілікті деген ұят. 
Бұл біздің білім, мектеп жүйесінің 
ахуалын к�рсе теді. Біз осылай аз-
аздан 3-4 жылда бір рейтинг 
бойынша бір-екі сатыға к�те  -
рілгенге қанағаттанып, қуанып 
отырамыз ба әлде, жүйелі тұрғыда 
бір шаралар қабылдап, тез-тез 
�суге, әлемдегі ең алдыңғы қатарға 
кіруге ұмтыламыз ба? де  ген сұрақ 

туындайды. Егер де қа нағаттанбай, 
үлкен �згерістерге, рей   тингтің 
алдыңғы қатарына �ту тұрғысынан 
жұмыс істейміз десек, онда жүйелі 
жұмыстар жа сау керек. Қазіргі 
қабылданып жатқан іс-шара лар-
дың бәрі жет кіліксіз. Мысалы, 
елімізде бала  лардың 1 пайызы 
БИЛ, НЗМ мен РФММ, жекемен-
шік және халық аралық мектептерде 
оқыса, 99 бала кәдімгі орта мек-
тепте оқи ды. Бұл тәсілмен біз жа-
қын 10 жылдықта рейтинг бойын-
ша тіпті алдыңғы ел қата рына 
к�теріл мейміз. Сон    дықтан рей  -
тингтің алдынғы қа тарындағы 
елдердің білім жүйесіне үңіліп 
қарау керек. Білім сапасы жоғары 
елдер біздегідей 1 пайыз ғана емес, 
100 пайыз сапалы білім мен қамтуға 
тырысады. Білім сала сын қар -
жыландыруды сапалы қол ға алған, 
қомақты қаржы жұм сайды. Инфра-
құрылымды жақ сарту және маман-
дардың барлы ғына білім мазмұнын 
күшейтуге жағдай жасау мәселесі 
жүйелі, параллель түрде жүріп оты-
рады, – дейді. 

Атап айтар болсақ, Халық-
аралық OECD ұйымының талабы 
бойынша, мемлекеттегі ЖІ:-нің 
6 пайызы білімге жұмсалуы керек 
екен. Ал бізде ресми дерекке сәй-
кес, аталған к�рсеткіш 3-3,5 па-
йыз   ды ғана құрайды. Сондықтан 
сарапшы мамандар пікірі, негізі-
нен мемлекет білімге б�лінген 
қар жының есебіне мониторинг 
жа сап, саладағы жемқорлықпен 
ашық, ымырасыз күресу керек де-
генге саяды. Осы тұрғыда тарих 
пәні мұғалімі :мір Шыныбекұлы: 

– PISA рейтингіне қатысқан 
елдердің арасынан 3 ел ғана оң 
нәтиже к�рсете алды: Сингапур, 
Жа пония және Оңтүстік Корея. 
:зге елдердің бәрі кері кеткен. 
Оқу-ағарту министрі Ғани Бей-
сем    баев қандай деректерге сүйеніп 
отырғанын білмеймін. 8рине, қуа-
натын жағдай емес. Қ.Тоқаев Пре-
зидент болғалы мемлекет білім 
са ласына �те к�п қаржы б�ліп 
жа тыр. :кінішке қарай, мектеп, 
аудандық білім б�лімдерінің 
бухгалтерлері миллиондап емес, 
миллиардтап ұрлап жатқанын 
БАҚ жариялап жатыр. Е.Сағадиев 
министр болған кезде жаңа білім 
бағдарламасына енгізілген «үштіл-
    ділік» саясаты мектептерде қазақ 
тілінің оқытылуына кері әсерін 
тигізді. Мәселен, мен Шымкент 
қаласының 99% қазақ ұлты �кіл-
дері тұратын «Нұрсәт» м�лтекау -
данында тұрамын. Аулаға шықсам, 
к�ретінім тегіс орысша с�йлеп 
жүр ген қазақ балалары, – дейді.

Иә, тілі ала-құла баланың ло-
ги касы, интеллектуалды ойлау 
жүйесі дұрыс қалыптасады дегенге 
сену қиын. :йткені ой қорытып, 
сауатты с�йлеу, ойын жүйелі жет-
кізе білуде туған тілдің атқарар 
р� лі зор. Ресми дерекке сүйенсек, 
қазір оқушылардың 75%-ы мек-
тепті қазақ тілінде бітіреді. Бірақ 
олардың қазақша еркін, сауатты 
с�йлеуі, тілді жетік білуі және 
сауатты жаза алуы, �мірде тұрақты 
қолдануы күмән тудырады. Қазір 
қазақша с�йлейтін отбасылардың 
�зінде тілі орысша шығып жатқан 
бала  лар к�п. Салдарынан, оқушы-
      лардың мәтінді түсіну, талдау жа-
сау, сыни тұрғыда ойлау дағ дылары 
қалыптаспайды. Нә   тижесінде, 
PISA секілді зерттеу қорытын -

дыларында оқушы   ларымыздың 
функционалдық сауаттылығының 
т�мендігі дәлелденіп отыр. 

– Мен алаңдайтын бір мәселе, 
о қ у  с ау а т т ы л ы ғ ы  б о й ы н ш а 
2018 жылы 69-орын иеленсе, 
2022 жы лы 61-орынды иеленіппіз. 
:зіңізге белгілі, бізде бастауыш 
білім алушы балалардың да оқу 
сауаттылығына байланысты нәти-
же осындай. Яғни, бұл балалары-
мыздың оқып, мәтіндердегі де-
ректерге сәйкес түсінуі, түйсінуі 
тұр  ғысынан әлі де болса жұмыс 
жасау керектігін к�рсетеді. Оқу 
сауаттылығы бойынша жалпы Үкі-
мет назарын кітапхана, кітап оқу, 
кітапты сүйіп оқу, отбасымен оқу, 
оқуға құштар мектеп деген жоба-
ларды кешенді негізде сапалы 
жүзеге асыруға мән беру қажеттігін 
үнемі ескертіп келеміз. Кітапхана 
жұмысының жаңа мазмұны мен 
кітапханашылар мәртебесіне 
қатысты да депутаттық бірнеше 
бастамамыз қазірдің �зінде ше-
шілмей келеді. Яғни, PISA қоры-
тындысына сәйкес, жоғарыда 
атал ған мәселелерге мемлекет 
тарапынан жүйелі к�ңіл аудару 
қажеттігін к�рсетіп отыр, – деді 
депутат Жұлдыз Сүлейменова.

Естеріңізде болса, халық-
аралық «Қазақ тілі» қоғамының 
президенті Рауан Кенжеханұлы: 

– Қазақ мектебіндегі оқу шы-
лардың 64%-ы – �з тілінде, яғни 
қазақ тілінде оқитын балалар, қа-
зақ тілінде оқыған мәтінін түсін-
бейді, оқыған дүниесінің негізінде 
ой қорытып, не ауызша, не жаз -
баша жеткізе алмайды. Бұл – �те 
қауіпті құбылыс. Сондықтан бізге 
дәл қазір �зге тілде с�йлейтін 
орта  ны қазақ тіліне тартудан да 
маңыздысы – қазақ тілінде с�й-
лейтін ортаның с�йлеу және жазу 
мәдениетінің сапасын к�теру, – 
деп атап �ткен болатын.

PISA рейтингіне әлем елдер і-
мен білім саласындағы бәсеке деп 
қарағаннан г�рі, еліміздегі білім 
сапасын арттырудың страте гия-
лары мен бағдарламаларын әзір-
леуге пайдаланатын ұтымды к�р-
сеткіш деп қараса, сондай-ақ 
т� мен к�рсеткіштерді бүрке   меле-
мей, білім саласында шынайы ре-
формалар жасау үшін пайда   ланса, 
тиімдірек болар ма еді?!

PISA-2022:
Қазақстан PISA-2022 ха-

лықара    лық зерттеуінің қо ры-
тындысы бойынша 81 мем -
лекеттің арасынан 50-орын 
иеленді.

 Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ САУАТЫМЫЗ САПАҒА 
САЙ ЕМЕС 
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Құлпынай өсіріп, 
бау-бақшасын құлпыртып 
отырғандардың түрлі суреті 
әлеуметтік желіде самсап тұр. 
Тіпті, көпқабатты үйде өз 
терезесінің алдына құлпынай 
өсіріп, қыруар пайда 
тапқандар туралы да көп естіп 
жүрміз. Дегенмен өнім алудың 
өзіндік қиыншылықтары мен 
баптауы бөлек боларын кім 
білген?!

ЕҢ ІРІ ҚҰЛПЫНАЙ ФЕРМАСЫ – 
НЬЮ-ЙОРКТЕ

�лемдегі ең үлкен құлпынай фер   -
масы – Нью-Йорктің сыртындағы жа  -
санды бақ. Oishii деп аталатын жылыжай 
кешені 2018 жылы ашылған. Құлпынай 
"сіруге ғана арналған жасанды бақ 6 874 
шаршы метр аумақты алып жатыр. Жаңа 
жүйеде құрылған кешен осы уақытқа 
дейін құлпынай "ндіру үшін қолданылған 
бірінші буын технологиясымен са  -
лыстырғанда энергияны 60%-ға, ал суды 
40%-ға аз пайдаланады.

Мұндағы бір ерекшелік, құлпынай 
бүршік атып, гүл жарған уақытта тозаң-
дану процесіне кәдімгі бал аралары 
жіберіледі. Осылайша, құлпынай гүлінің 
балымен бірге жемісін де "ндіру қолға 
алынып отыр. Жыл бойына жеміс бере   тін 
бақтағы технология әлемде әзірге біреу 
ғана болып тұр. 

Мұндағы "німнің тазалығы сондай – 
пестицидсіз және жегенде тазалап, жу-
маса да болады. Нью-Йорктің дәмді құл -
пынайына қол жеткізудің екі жолы бар: 
оларды компанияның ресми сай тында 
немесе NoMad аймағында ашы л  ған үлкен 
Whole Foods дүкенінен сатып алуға болады 
екен.

Ал елімізде, "кінішке қарай, мемле кет 
тарапынан ешқандай құлпынай шаруаш-
ылығына қолдау к"рсетілмейді. Құлпынай 
"сірушілердің бүгінде мемле  кетке "кпесі 
қара қазандай. Ауыл шаруа шы лығы сала-
сының басым к"пшілігіне мемлекеттік 
субсидия таратылса да, құлпынай шаруа-
шылығына келгенде жомарттық таны-
тылмайтын құсайды. 

Құлпынай "сірушілердің дені елі-
міздің оңтүстігінде арнайы жылы жайлар 
салып алған. Дегенмен мемлекеттік сақ -

тан дыру мен қолдаудың болмаға  нынан 
кей кезде шығындарын да "теу мұң бо лып 
кетеді екен. 

«Бірнеше жылдан бері құлпынай "сі-
ріп келемін. �рине, қызанақ пен қияр ға 
қарағанда құлпынайдан келер пайда к"п. 
Біріншіден, бұл жеміс қым  бат, екінші ден, 
жылына 2-3 рет "нім аласың. Үшін шіден, 
жыл сайын "зге дақылдар құсап к"шет 
ауыс  тырмайсың. Тек мұны баптау аздап 
қиынырақ. Арнайы бапталған топырақ 
пен жылуы бірқалыпты орын  жай қажет. 
Сосын күн сәулесі үнемі түсіп тұруы шарт. 
К"рші елдерде құлпынай шаруа шы -
лықтары "те к"п. Мен сол жақтағы дос-
тарымнан барып үйреніп, к"ріп жүр-
мін», – дейді сарыағаштық құл   пынай 
"сіруші Самат Сұлтанов.

 
ҚҰЛПЫНАЙҒА 

ҚАНДАЙ БАП КЕРЕК?
Құлпынай к"шеттерін ақпан айында 

немесе наурыздың басында отырғыза 
бастаған дұрыс. Одан бұрын отырғызу 
біздің елдің климаттық ерекшелігіне 
сәйкес келмейді. Бұл туралы "мірінің 40 
жылын құлпынай "сіруге арнаған бағбан 
Ұзақбай ақсақал айтып отыр. 

«Ең алдымен, егіс алдында топы    рақ  ты 
ылғалдандырып, қажетті минерал дармен 
"ңдеп алу керек. Содан кейін топырақты 
жал тәрізді етіп жинап, бетін үлбірмен 
жауып қою маңызды. Топырақ құрғаған 
кезде үнемі ылғалдандырып отыру шарт. 
Бұл топырақ қыртысының пайда болуына 
"з септігін тигізеді. Ал топырақ бетін 
жапқан үлбір қараші   ріндіні қыздырып, 
к"шеттің жақсы жеміс беруіне қолайлы 
жағдай туғызады. Ең маңыздысы, дайын-
далған жер үнемі тамшылап суару техно-
логиясымен жаб дықталуы керек», – дейді 
жамбылдық Ұзақбай Қордабаев. 

Қазақстанның оңтүстік аймақ  тарында 
"сіруге аса қолайлы болып ке лет ін құл -
пынайға мемлекеттен беріле тін к"мек жоқ 
емес, бар. Бірақ мемлекет кез келген құл-
пынай "сірушіге емес, нақты техно ло-
гияларды пайдаланып, таза "нім "сі ру-
шілерге қолдау к"рсетеді. Дүние жүзілік 
құлпынай "сірушілер одағының та -

лаптарына сай, арнайы технологиямен 
ғылыми негізге сүйене отырып жеміс "сі-
ретін болсаңыз және мұныңызды дә-
лелдей алсаңыз, жемісін жер жаһанға са-
тып, шалқып отыра беруіңізге болады. 

Соны технологияны елімізге сыналап 
енгізудің жолын тапқан, әзірге еліміздегі 
бірден-бір ірі құлпынай "сіруші – Азамат 
�бдіхамитұлы. Бүгінде Ақт"бе қаласы 
маңындағы "з бақшасынан әр жылда 
80 тонна "нім алып отырған Азамат 
2024 жылы "нім к"лемін 120 тоннаға жет-
кізуді к"здейді. Диқан мұнымен тоқтамақ 
емес. Жер к"лемі мен жылыжай кешенін 
үлкейтумен бірге құлпынай тәлімбағын да 
жасақтап үлгерген. 

«Біздің елдегі қара базарларда саты-
лып жатқан құлпынайдың дені – 3 не 4-ші 
сұрыптағы құлпынайлар. Құлпы   найдың 
нақты қандай болатынын мен осыдан 10 
жыл бұрын Испанияға бар ғанда к"рдім. 
Бұл ел сол уақытта әлемдегі ең озық тех-
нологияны пайдаланып құл  пынай "сіреді 
екен. Қазір Ақт"беде бір шама жерге сол 
испаниялық үлгідегі тех но  логиямен 
жылыжай салдық. Жы  лы жай цифрлық 
үлгіде жұмыс істейді. �рине, алғашқыда 

к"п шығын кетті. Мемлекеттен нақты 
дәлелдемелерді к"р   сете отырып к"мек те 
алдық. Бүгінде бір қауым елді жұмыспен 
қамтып отыр мыз. Біз был тырдан бастап 
жылыжай кеше  нінің жаны нан құлпынай 
тәлімбағын салдық. Шетел ден әкелінген 
к"шеттерді алдымен сол жерде қалыпқа 
келтіреміз. Зерт ханамыз да бар», – дейді 
Азамат �бдіхамитұлы.

СОЛТҮСТІКТЕ ҚҰЛПЫНАЙ 
�СЕ МЕ?

Еліміздің солтүстік "ңірлері мен 
Астанада құлпынай шаруашылығын құру 
қолайсыз. Себебі ауа райының құ был-
малылығы мен қыстың қатты аязы құл-
пынайдың гүлденуіне тұсау болады. Ар-
найы жылыжай кешені  мен тиісті 
тех  нология болуы маңызды. Ал к"к"ніс 
"се тін кешенге құлпынай салу теріс. Се-
бебі екеуі екі басқа дақыл болған соң, 
қолда нылатын технология да мүлде бас қа 
екен. Бұл туралы астаналық агроном 
Досжан Дәулет айтты.

«Алдымен адамға білім керек. �р же-
місті "сірудің "зіндік технологиясы бо  ла-
ды, мен осы құлпынай техноло гия сын 

меңгеріп жатырмын. Жыл сайын "з ге 
елдерге барып білмегенімді үйреніп жүр-
мін. �рине, бұған үлкен қаражат жұм сау 
керек. Jзім Орталық Азия елдері бойынша 
халықаралық эксперт болған дықтан 
білгенімді үйретемін. Былтырдан бастап 
Ақт"беде еліміздің құлпынай "сіруші-
леріне арнап курс ұйымдастыра бастадық. 
Біршама азамат келіп, оқып, шаруаларын 
д"ңгелетіп отыр. Шамамен алғашқы кезде 
әр гектардан 25-30 тонна "нім алуға бола-
ды. Біздің пайдаланып отыр ған техноло-
гия мызды әлемнің к"п еліндегі жеміс 
"сіру шілер "здеріне енгі з ді. Қазір бізді із-
деп келіп курсқа қатысу шылардың қата-
рында Ресей, Jзбекстан, Қырғызстан, 
Тәжік стан, Латвия, Литва сынды барлығы 
11 елдің азаматтары бар. Толық курсты 
аяқтаған соң Испанияға агротур жасай-
мыз», – дейді халықаралық сарапшы 
Азамат �бдіхамитұлы.

Білгеніміздей, "сірілген жеміс к"шеті 
"з жемісін беріп аяқтаған шақта жапырақ 
түбінен басқа к"шет к"ктеп шығатыны 
заң дылық. Сарапшылардың айтуынша, 
бұл к"шеттерден "нім алу дұрыс емес. 
Себебі одан кейінгі уақыттарда құлпынай 
сапасы күрт т"мендеп, к"лемі де кіші  -
рейіп, пішінінде басқаша рең пайда 
болады. Тұтынушылардың талабы мен 
"сірушілердің білместігінен мұндай құл-
пынайлар біздің базарларда тез саты лып 
кете барады. Ал нағыз құлпынайдың еш-
бір міні жоқ болуы керек. Біздің құлпы най 
деп жүргеніміз жабайы бүлдіргеннің бір 
түрі десек те болады. 

Заман "згеріп, табиғаттың тоза бас-
таған шағында технологияның жетісті гі не 
сүйену – басты талап. Экологиялық апат-
тардың салдарынан бір кездері дала да 
жай қалған жабайы бүлдірген сиреп кет-
келі қашан? Осы тұста құлпы най шаруа -
шылығын дамытуға мемлекет бас қаша бір 
жоба әзірлеп, ішкі "німді "ріс тетіп 
тастамаса, құлпынайды қыр ғыздан тасып 
жүре бермесімізге кім кепіл?

Бердібек ҚАБАЙ

Кез келген мемлекет күн сөн ген-
ше тұруы үшін қорғаныс қа  біле тін 
нығайту сыртында, ел-жұр тының 
амандығын ойлауы керек. Халық-
тың амандығы үшін ең алдымен оны 
аштыққа ұрындырмау, тамақтан 
тарықтырмау шарт. Бұл үшін азық-
түлік қауіпсіздігі қамтамасыз еті-
луге міндетті. Ал азық-түлік қауіп-
сіз дігі бірінші кезекте ветеринария 
саласына да байланысты. Осын-
дай стратегиялық маңызы бар сала 
ұзақ жылдар бойы деградация  -
ланып, кері кетті. Енді Үкімет оны 
реформамен түзеп,  жаңғыру -
лармен жандандырып, мол қар-
жымен қуаттандыруға ниетті.

ВЕТЕРИНАРЛЫҚҚА ЖАСТАР 
НЕГЕ ҚЫЗЫҚПАЙДЫ?

Саланың жағдайы жыларман күйге 
жеткені сонша, бұған тікелей Прези дент-
тің араласуына тура келген еді. Мемлекет 
б а с ш ы с ы  Қ а с ы м - Ж о м а р т  То қ а е в 
2021 жылғы Жолдауында саланың қорда -
лан ған мәселелеріне жеке тоқталып, түбе-
гейлі реформа жүргізуді жүктеді. 

«Мал басының амандығы және "нім-
ділігі жергілікті ветеринарлардың тиімді 
жұмысына байланысты. Бұл түптеп кел-
ген   де, ауылдағы ағайынның әл-ауқатына 
тікелей әсер етеді. Ветеринария саласын 
же   тілдіру қажет. Бұл салада орталық пен 
"ңірлер арасындағы міндеттер мен құзы-
реттер нақты б"лінуі керек. Ветери нария 
қызметі қазіргі заман талабына сай болма-
са, ауыл шаруашылығы "німдерінің экс-
пор   тын арттыру мүмкін емес. Сон дықтан 
осы салада жүйелі жұмыс атқары луға 
тиіс», – деген еді Қасым-Жомарт Кемелұлы.

Сол жолы ел Президенті бұл саладағы 
процестерді толық цифрландыруды, мәлі-
мет жинауды жүйелі, дұрыс жолға қоюды 
және оны автоматтандыруды, маман 
даярлау ісін жетілдіруді және олар дың 
жалақысын к"бейтуді тапсырды. Үкімет 
жыл соңына дейін ветеринария жүйесін 
реформалау ж"нінде нақты шаралар қа-
былдауға міндеттелді.

Ескі Үкімет бұл міндет үдесінен шыға 
алды деу артық айтқандық. Саладағы қор-
даланған к"птеген проблема бүркеме лен-
ген күйі қалды.

Не шешілді? Ветеринар мамандардың 
жалақысы к"терілген. Бірақ әлі де жоға ры-
  латуды қажет етеді: орташа республи ка  лық 
жалақы к"лемінен әлдеқайда т"мен. 

Ұлттық статистика бюросының мәлі-
ме тінше, ветеринарлық қызметпен шұ-
ғыл данатын қызметкерлердің орташа ай-
лық атаулы жалақысы 220 мың теңгені 
құ райды. Бұл бір жыл бұрынғыдан 35,9 па-
йызға к"п. Алайда бұл елдегі орта ша ай-

лық жалақыдан (2023 жылғы қара шада 
350 542 теңгені құрады) к"п т"мен. 

Десек те, мал дәрігерлері қолдарына 
анағұрлым аз алатынын айтады. Ветери-
нарлық санитарлар 100 мың шамасында, 
ветеринарлық фельдшерлер – 130-
150 мың айналасында, ветеринарлық 
дәрігер лер 200 мыңдай ғана алады.

Салдарынан, бұл салада істеуге жастар 
қызыға бермейді. Сырқаттанған жануар -
ларды емдеуге келетін «айболит  тердің» 
ара  сында жас мамандар некен-саяқ к"рі-
неді. 

Баспана мәселелері де к"п жерде ше-
ші ле қоймаған. Аз жалақы үй сатып алмақ 
түгіл, ипотека рәсімдеуге де жарай бер-
мейді.

Бұған қоса, олардың жұмысы да ауыр: 
ауыл ветеринары Батырболат Қайдарұлы-
ның әңгімелеуінше, жұмыс режимі норма-
ланбаған, таңнан кешке дейін еңбек етуге 
тура келеді. �сіресе, қыс айларында жұ-
мыс қызады: қаңтар-ақпанда т"рт түлік 
т"л дей бастайды. Оның барысында түрлі 
қиындықтар туындап, ветеринарды түн 
ішінде шұғыл шақыруы мүмкін. К"бісінің 
аршылмаған жолдарды еңсерер к"лігі де 
жоқ. 

Малға, құстарға вакцина салу науқа-
нын жүргізіп, бірнеше рет сүрлігеді. �рбір 
малды, әсіресе жылпың тауық, қаз бен 
үй ректі ветеринарлар негізінен "здері 
аулап, ұстауға мәжбүр: кейбір ауылдықтар 
вакцина атаулыны жақтырмай, мал-құс-
тарын ұстап беруге құлық таныта бермейді 
екен. Кейбірі далаға қоя береді. Оларды да 
қайырып, қуалап, ұстау керек. Олай жа-
самаса, салғырт қараса, құс тұмауынан бес 
миллионнан астам үй құсы қырылып қал-
ған 2021 жылғы оқиға қайталануы мүмкін. 
Елде мал аурулары да "рши бас тапты. 
Келесі жолы оралармын деп қол сілтесе, 
бұл жол шығынын арттырады.  

�рбір қораны да бірнеше рет "ңдеуі 
керек, талап солай. Оны түсінбеген мал 

иелері «неге қайта-қайта келе бересің?» 
деп ашуланып, есіктерін ашпай қоюы 
мүмкін.

ҚАҒАЗБАСТЫЛЫҚПЕН 
КҮРЕС ЖҮРУДЕ

Президент тапсырғалы салада цифр-
ландыру жұмыстары жүргізіле бастады. 
Бұл – маңызды жұмыс. Себебі ветерина-
риялық қызмет жұмысы цифрлық фор-
матқа к"шірілсе, бір жағынан бұл Қазақ-
стандағы эпизоотиялық ахуалды ба        қы-
      лау ды жақсартады, осылайша елдегі, дү-
кен с"релеріндегі мал шаруашылығы 
"нім  дерінің қауіпсіздігі қамтамасыз еті-
леді. Екінші жағынан, цифрландыру ве-
теринар мамандарды қағазбастылықтан 
босатып, негізгі функцияларын орын-
дауына мүмкіндік береді.

�зірге ветеринарлар толтыратын қа-
ғаздар, тапсыратын есептер жетерлік. Тіп-
ті, әр препарат, вакцина үшін есеп беру 
керек.

«АJК Экономикалық саясат талдау 
ор талығы» ЖШС т"рағасының орынба-
сары Шалқар Амантұровтың айтуынша, 
оның кәсіпорны қазақстандық мал шаруа-
шылығы үшін маңызды, бірақ ес кірген 
жүйелерді пысықтап, жаңа жүйе лерді 
әзір леді. Олардың қатарында бірін шіден, 
Vetlab жүйесі жасалды, ол ветерина риялық 
зертханалық зерттеулерге ар      нал   ған. Екін-
шіден, «РПО» жүйесі ауыл шаруа шылығы 
жануарлардың аса қауіпті ауру ларының 
ошақтарын орталықтан ды рылған түрде 
тіркеуге алады. 

Үшіншіден, процессингтік орталық 
жануарлардың жеке н"мірлерін генера -
ция    лаумен және берумен, оларға мони-
торинг жүргізумен айналысады. Т"ртін-
шіден, «Ветеринариялық-санитариялық 
са раптама» жүйесі сою пункттерінде эс-
пертиза актілерін беру және олардың мо-
ниторингі жұмыстарын автомат    тан ды-
рады.  Бесіншіден,  Vetmobi le  атты 

ве те ринариялық дәрігерлерге арналған 
мо бильді қосымша іске қосылған. Ал  тын-
    шыдан, мал ұстайтын ауылдық тарға, 
шаруа қожалықтарына, барлық ауыл 
шаруашылығы жануарларының иелеріне 
арналған Torttulik мобильді қосымшасы 
әзірленді.

ОЗЫҚ ҚАРУЛАНУ 
БҰЛ САЛАҒА ДА ҚАЖЕТ

Бірақ сала бәрібір проблемалардан бас 
к"тере алмай жатыр. Егер бюджеттен 
тиісті қаражат бағытталса, онда инсине -
раторлар, Комаров дезинфек циялық 
қондырғысы (КДҚ) бар арнайы автома-
ши    наларды, жол талғамайтын к"ліктерді, 
басқасын сатып алуға мүмкіндік туар еді.

Мысалы, бұрынғы Ауыл шаруашылығы 
министрі, қазіргі Жамбыл облысының 
әкімі Ербол Қараш"кеев таяуда "з бло -
гында облыстағы бірқатар ветери   нария-
лық мекемелерге қызметтік жаңа авток"-
ліктер табыстағанын мақтана жариялады. 
Арнайы жабдықталған ресейлік үлгідегі 
10 «УАЗ» к"лігі облыстық бюджет есебінен 
алыныпты. Бәлкім, шетелдік, жайлырақ 
әрі жолсыздан "ту қабілеті жоғары 
к"ліктерді алған ж"н болар?

Басшылығы ауысқан Ауыл шаруа-
шылығы министрлігі Агро"неркәсіптік 
кешенін дамытудың 2021-2030 жылдарға 
арналған қолданыстағы тұжырымдамасын 
"згертуге, соның аясында енді ветери-
нария саласын дамытуға баса мән беруге 
талпынып отыр. Мұны ауыл халқы құпта-
ры с"зсіз. �йткенмен, бірінші кезекте 
Үкіметтің қаржы мен бюджетке жауапты 
министрліктері және солардың басшы  -
лығы отырған Республикалық бюджеттік 
комиссия құптаса ж"н. Ал олар ондаған 
жылдар бойы ветеринариялық қызметтің 
стратегиялық маңызын түсінбей, сорақы-
сы сол, түсінгісі де келмей, қаржыдан 
қағып келді. 

Сонымен, Ауыл шаруашылығы ми-
нистрлігі саланың материалдық-техни -
калық базасын жақсарту үшін 2030 жылға 
дейін келесідей қаражат б"луді сұрады: 
біріншіден, азық-түлік қауіпсіздігін қам-
та  масыз ету, қазақстандық мал шаруа-
шылығы "німдерін "ндірушілердің экс-
портын сақтау үшін 12,3 миллиард теңге 
керек екен. Бұл сомаға ветерина   риялық 
лабораторияларға арналған заманауи 
зертханалық жабдықтар сатып алынады.

Екіншіден, 1,5 миллиард теңге берсе, 
мемлекеттік ветеринариялық-санитария-
лық инспекторларды қамтамасыз ету үшін 
оларға қажетті жабдықтар, нақтылағанда, 
азық-түлік қауіпсіздігі бойынша сынама 
алуға арналған құралдар, термоқон-
дырғылар, жеке қорғаныс құралдары, ви-
деорегистраторлар, планшеттер сатып 
алынбақ.

Үшінші бағыт ең к"п шығынды талап 
етеді: жалпы сомасы 21 миллиард теңге 
қажет. Толыққанды қаржыландыру болса, 
онда 695 бірлік арнайы техника салаға жол 
тартады. Оның арасында инсинераторлар, 
арнайы Комаров дезинфекциялық қон-
дырғысы бар автомашиналар, жол тал-
ғамайтын автомашиналар, ветери    на-
риялық пунктері бар аудандық ве  те ри    на-
риялық станциялар, әкімдіктер жанын да-
ғы мемлекеттік ветеринариялық ұйымдар 
үшін ауыл шаруашылығы жануарларын 
тасымалдауға арналған тіркемесі бар ав-
томашиналар және басқасы алынатын 
к"рінеді. 

Т"ртіншіден, әкімдіктер құрған ве т-
ұйымдар үшін ветеринариялық іс-ша-
раларды, соның ішінде малды сәйкес-
тендіру, одан қан сынамаларын алу, 
вак цинациялау және "зге шараларды 
жүргізу кезінде малды қамап, қысып 
ұстайтын қондырғыны – жылжымалы 
б"ліністерді сатып алу үшін жалпы сомасы 
1,5 млрд теңге сұралды.

Жалпы, Қазақстанның мал шаруа-
шылығы "німдерін "ндірушілердің экс-
портық әлеуетін және экспорты к"ле мін 
сақтау үшін де ветеринария саласы озық 
дамытылуы, заманауи зертханалық жаб-
дықтармен мұздай қарулануы тиіс. Олай 
болмаған соң республикаға қаншама рет 
санкция салынды, отандық ауыл шаруа-
шылығы "німдерін сатып алудан қаншама 
ел бас тартып, бизнес шетелдік нарығын 
жоғалтты. 

«АШМ қарамағындағы қолданыстағы 
ветеринариялық зертханаларда мате-
риалдық-техникалық жарақтандыру жет-
кіліксіз, «Тамақ "німдерінің қауіпсіздігі 
туралы» Кеден одағының техникалық 
регламентіне сәйкес белгіленген 75 анти-
биотиктің тек 7 түрін анықтау бойынша 
ғана зерттеулер жүргізе алады. Қалғаны 
бойынша к"ршіге тәуелді», – деп шын-
дықты айтты министрлік мамандары.

Зертханаларды жабдықтармен соңғы 
жарақтандыру сонау 2008 жылы жүр-
гізіліпті. 15 жыл бұрын сатып алынған 
жаб  дықтардың "зі қазіргі уақытта ескір-
ген, үлкен б"лігі "ндірістен шыға рылған.

Ендеше Үкіметтің дәл ветеринариялық 
қызметке келгенде, «шығайбайлана» бер-
мей, елдің азық-түлік қауіпсіздігін қам-
тамасыз ету, қазақстандық мал шаруа шы-
лығы "німдерінің экспортын сақтап, 
арт  тыру үшін республикалық бюджеттен 
салаға қаржы б"лгені орынды. Ал АШМ 
ол миллиардтардың әдеттегідей талан-
тараж болмауына жауапты қарауы шарт.

Елдос СЕНБАЙ

ҚҰЛПЫНАЙ, ҚҰЛПЫНАЙ, 
ҚҰНЫҢ ҚЫМБАТ, ШІРКІН-АЙ!ҚҰНЫҢ ҚЫМБАТ, ШІРКІН-АЙ!

МАЛДЫҢ ЖАЙЫН ВЕТЕРИНАР БІЛЕРМАЛДЫҢ ЖАЙЫН ВЕТЕРИНАР БІЛЕР



Келесі жылдан бастап барлық аудан мен облыс орталығында 
«Қа рыз сыз қоғам» жобалық кеңселері ашыл мақ. 

Онда қаржылық сауат тылық бойынша кәсіби мамандар жұмыс 
істейді. Биыл оқыту тек 8 !ңір де жүргізілсе, енді ол бүкіл ел 

бойын ша, тек ауылдарда ғана емес, аудан дық, облыстық және 
республикалық ма ңызы бар қалаларда да қолжетімді болады.
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Кәмила ЕРКІН

М
емлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың «Әділетті 
Қазақстанның экономикалық 

бағдары» атты Қазақстан халқына 
арнаған Жолдауында қоғамдық сана мен 
азаматтардың ниеті өзгеруі керек екенін 
атап өтті. Бүгінде тұрғындардың қарыз 
ауыртпалық мәселесі жаппай көрініс 
тауып отыр, сол себепті жүйелі шешімді 
қажет етеді. Президент тапсырмасына 
сәйкес қаржы және құқық сауаттылығын, 
кәсіпкерлікті арттыруға бағытталған 
жобалар сәтті жүзеге асырылып келеді.

ҚАРЖЫЛЫҚ ҚАРЖЫЛЫҚ 
САУАТ АРТПАЙДЫСАУАТ АРТПАЙДЫ

Мәселен, биыл мамыр айында 
«АМАNАТ» партиясы 8 �ңірде, оның 
ішінде Түркістан облысында «Қа   рыз-
сыз қоғам» жобасын іске қосты. Бас-
ты мақсаты – проблемалы қарыз 
алу шылар-жеке тұлғалар арасында 
қар  жылық сауаттылық деңгейін арт -
тыру. Жоба аясында барлығы 40 мың-
нан астам адам оқытудан �тті.

Сондай-ақ 4 айда қарыздар мен 
несиелер бойынша 4 мыңнан астам 
заң консультациясы, соттан тыс 
банкрот тыққа 39 толық сүйемелдеу, 
1 181 жағдай бойынша берешекті рет-
теу және басқа да қызметтер к�р се-
тілді.

Жалпы, жобаның жоғары тиім-
ділігін және халық тарапынан оң пі-
кірін ескере отырып, Мемлекет бас-
ш ы  с ы  ж о б а н ы  р е с п у б л и к а л ы қ 
ма ңы зы бар барлық 20 облыс орта -
лығы мен қалада кеңінен таратуды 
тапсырған еді. «Қарызсыз қоғам» жо -
балық кең сесінің басшысы Ақмарал 
Бек  мұрзаеваның пікірінше, жобаны 
іске асыру барысы ел азаматтарының 
шы найы қаржылық жағдайын к�рсе-
теді. Қарапайым халықтың қарызға 
бел шеден батуының бір себебі – не-
сиенің шектен тыс жарнамаланып, 
насихатталуы. Банктер бекіткен ар-
тық т�лем мен пайыздық жүктемелерді 
түсінбейтін қаржылық сауаты т�мен 
азаматтар ары қарай да қарыз алуды 
жалғастыра береді».

«Қаржылық сауаттылық курсына 
қатысқандардың 63,1%-ы оқытуға де-
йін несие бойынша пайыз және ар тық 
т�лем м�лшері туралы білмеген. 
Адам  дар алған несиесін болашақта 
қанша есе етіп қайтару керек екенін 
түсінбестен, оп-оңай несие алады. 
Оқуға қатысқандардың 38%-ы 70 мың 
теңге к�лемінде ғана табысы бола тұ-

ра банктерден және МҚҰ-дан 2-ден 
4-ке дейін несие алған. Оқы тылған-
дардың 13,8%-ының 10-нан астам 
несиесі бар, олар алдыңғы несиені 
жабу үшін тағы да несие алып отыр-
ған. Жалпы, қоғамда қаржы жинау 
мәдениеті қалыптаспаған», – деді ол.

Қаражатын басқара алмай, алаяқ-
қа алданатын қоғамның да бір емі –
азаматтардың осы саладағы сауатын 
арттырып, қаржымен қарым-қаты-
насын �згерту. Жақында Мәжіліс 
Спи  кері, «АМАNАТ» партиясының 
Т�рағасы Ерлан Қошанов Түркістан 
облысына іссапары барысында «Қа-
рызсыз қоғам» жобасына қатысу шы-
лармен кездескен болатын. Жүздесу 
барысында жоба қатысушылары қар-
жылық сауаттылықты арттырып, қар-
жыны дұрыс жұмсауға үйрендік деп 
алғысын жеткізген еді. Нақты дерек-
терге сүйенсек, қазір елімізде 7,5 млн 
адамның, яғни халықтың үштен бір 
б�лігінің банкте қарызы бар. Ша-
мамен 1,5 млн азамат несиесін 90 не-
месе одан да к�п күнге кешіктіріп 
т�леуде және банкроттық күй кешуде. 
Мәжіліс Т�рағасы мұндай адамдар 
қайда барып, кімнен к�мек сұрайты-
нын да білмейді деген пікірде. Айна-
лып келгенде, барлығы  қаржылық 
сауатсыздыққа келіп тіреледі... «Қа-
рызсыз қоғам» жобасы халыққа қар-
жыны дұрыс игеруді, отбасылық бюд-
жетті жоспарлауды, несиені дұрыс 
алуды үйретеді.

Түркістан облысы Қазығұрт ау -
даны Шарбұлақ ауы лын дағы Данияр 

Қаратаевтың шаруашылығы осы ның 
айқын дәлелі. Қарызы к�п, тұ рақты 
жұмыс орны жоқ ауыл тұр  ғыны 
«Қарызсыз қоғам» жобасы бойынша 
оқып, кейін «Ауыл аманаты» жоба  -
сымен 4 млн теңге несие алған. 8 са -
уын сиыр сатып алып, сүт �ндірісін 
жолға қойып отыр. Қазір Данияр 
Қаратаевтың тұрақты табысы бар. 
Сон дай-ақ осы аудандағы №11 кә-
сіптік колледждің оқытушысы Қыр -
мызы Bбілдаева жоба аясында 15 күн-
   дік тренингке қатысып, к�птеген �те 
пайдалы ақпарат алғанын айтады. 
«Жобада қарыздан құтылудың жол-
дарын ғана емес, бизнес бастауға да 
бағыт-бағдар алдық. Енді отба сылық 
жеке ісімізді ашқымыз келеді», – 
дейді ол. 

Қырмызы Bбілдаева – к�пбалалы 
ана. Балаларының болашағы үшін де 
үздіксіз білім алып, уақыт пен мүм-
кіндікті дер кезінде пайдалана білу 
қажет деп есептейді. Оның жобаға 
де йін бірнеше несиесі болған. Бүгінде 
қарыздарынан құтылып, тіпті Отбасы 

банкінен депозит ашып, қаражат 
жинауды бастаған.

«Қарызсыз қоғам» арқылы қар-
жыны дұрыс басқаруды үйренгеннен 
кейін несиелерімді жаптым. Бұл ма-
  ғ ан мотивация берді. Жобаның ха -
лыққа к�п к�мегі тиіп жатыр. Қазір 
несие алып, оны қалай т�лерін білмей 
жүрген жандар қаншама? Сондықтан 
осындай халыққа қажетті жоба к�п 
болса екен деп тілеймін», – дейді к�п-
балалы ана. 

Сонымен қатар ол жобада 
алған білімін �зі жұмыс 
істейтін колледжде оқитын 

жастарға жеткізуге ниетті. Себебі 
жастарға да бұл тұрғыдан ба ғыт-
бағдар беріп, қаржылық сауа   тын 
к�теру �те маңызды деп санайды.

Сонымен қатар бағдарлама қа-
тысушысы, Түркістан облысы Түл  -
кібас ауданының тұрғыны М�лдір 
Тұрысбекова да �з несие тарихын 
қолға алғанын айтады. Т�рт баланың 
анасы бүгінде жаңа кесте бойынша 
несиесін т�леп, жаңа қарыз алмай, 
кірістері мен шығындарын реттеп 
алғанын жеткізген.

«Айлығым – 131 мың теңге, ал 
несием – 250 мың теңге. Bріптестеріме 
де, ауылдағы дүкенге де қарызым 
к�бейіп қалған. Барлық мәселені 
тыңдап шыққан соң менің к�зімше 
сот орындаушыларға хабарласып, 
менің атымнан ол кісілерге міндеттеме 
әзірлеп беріп, жалақы алатын картам-
ды бұғаттаудан босататынын айтқанда 
қалай қуанғанымды жеткізу мүмкін 

емес. Dйткені жағдайым шынында да 
�те қиын еді. Міне, осылай айлығыма 
қол жеткіздім», – деді М.Тұрысбекова.

Жоба барысында к�пшілік қауым 
банктің үстеме пайызы туралы ұғым-
дардан бейхабар екенін мәлімдеген. 
Осындай қатысушы лардың бірі 
Сауран ауданының тұрғыны С.На-
зарсейітова жұбайымен қосымша 
жұмыс істесе де, баспана салуға 
қаражат жетпей, несие алған. Оның 
үстемеақысы к�п екенін білмеген.

«Кез келген уақытта қаражаттан 
қиналсақ, банкке керек сомамызды 
жазамыз, олар бере салатын. Оның 
процентіне қарамайтынбыз, ай сайын 
т�леп отырсақ құтылармыз деген ой-
мен несиені к�п алдық. Енді бүгін 
қар жылық сауатымызды арттырып, 
�мірімізді жақсы жаққа �згерткіміз 
келеді. Осы шара пайдасын молынан 
тигізіп жатыр», – дейді С. Назар-
сейітова.

Келесі жылдан бастап бар-
лық аудан мен облыс ор-
талығында «Қа рыз сыз қо-

ғам» жобалық кеңселері ашыл мақ. 
Онда қаржылық сауат тылық бойынша 
кәсіби мамандар жұмыс істейді. Биыл 
оқыту тек 8 �ңір де жүргізілсе, енді ол 
бүкіл ел бойын ша, тек ауылдарда ғана 
емес, аудан дық, облыстық және рес -
пуб ликалық ма ңызы бар қалаларда да 
қолжетімді болады. Бұл жолы не -
сиесін т�леу мер зімі 90 күннен асқан 
1,5 млн адамға баса назар аударылды. 
2024 жылы 200 мың адам ды оқыту 
жос парлануда, қосымша қаржылық 
сауаттылық бо йынша курстар мектеп-
тер мен жоғ а   ры оқу орындарында 
�ткізіледі. Бұл жалпы 1 млн қазақ-
стандықты қамтуға мүм кіндік береді.

Бұдан б�лек, Түркістан облысы 
бойынша профилактикалық бағытта 
к�птеген шара ұйымдастырылуда. 
Мәселен, Түркістан қаласындағы 
барлық 6 сектор тұрғындарына жалпы 
саны 10 мыңнан астам тұрғынның 
қаржылық сауаттылығын арттыру, 
олар дың қаржылық қауіпсіздігін қор-
ғау, қаржылық пирамидалармен, құ-
мар, заңсыз ойын бизнестерінің, 
заңсыз есірткі айналымының алдын 
алу тақырыбында түсіндірме жұмыс-
тары жүргізілген. Шара барысында 
Түркістан облысы бойынша Эконо-
микалық тергеп-тексеру департа-
ментінің басшысы Ерболат Балғабаев, 
Түркістан қаласының әкімі Нұрбол 
Тұрашбеков халыққа аталған құқық-
бұзушылықтардан аулақ болу жол-
дарын баяндады. Одан б�лек, де-
партамент �кілі Гүлзия Қарсыбай 
баян дама жасап, қаржы пирами-
даларының 10 белгісімен танысты-
рып, олардан қорғану жолдарын үй-
ретті және осы бағыттағы анонимді 
сауалнама жүргізді. 

Қаржылық сауатсыздықтың бір 
ұшы осы салада алаяқтықтың белең 
алуына әкеп соқтырады. Қазір б� тен-
нің сенімін теріс пайда лану, алдау 
жолымен алаяқтық жа сай тындар 
к�бейген. Осы тұрғыда Түр кістан 

облысы Полиция департа менті 
қ ы з м е т к е р л е р і  ж ү й е л і  ж ұ м ы с 
жүргізуде.

Мәселен, облыс тұрғыны 
поли цияға арызданып, 
белгісіз бі реу әлеуметтік 

желідегі парақша     сына бұз ып кіріп, 
атын пайдаланып, таныс тарынан 
ақша сұрап алып, 55 мың теңге шығын 
келтіргенін жет  кізген. Департамент 
�кілдері аталған жайт тың ҚР ҚК-нің 
190-бабы «Алаяқтық» бойынша 
тіркеуге алынғанын жет кізді. Жан-
ж а қ т ы ,  т и я н а қ т ы  ж ү р г і  з і л г е н 
тексерулер нәтижесінде күдік тінің 
жеке басы анықталған. Жамбыл 
облысының тұрғыны жәбірлену  ші-
лерге 2 миллион теңгеге жуық зиян 
кел тірген. 

Сонымен қатар Т�леби аудандық 
полиция б�ліміне жергілікті тұрғын 
танысының Атырау қаласына «жұ-
мысқа орналастырып беремін» деп 
сеніміне кіріп, 1 миллион теңгеге 
жуық ақшасын жымқырғанын айтып 
шағымданған. Іс барысында ер адам 
алған ақшаны �з қажетіне жара тып 
жібергені анықталған. Ер-азамат осы 
тектес тағы 3 жайтқа қатысы бар екені 
белгілі болды. 

Айта берсек, мұндай қаржылық 
қылмыстар толастамайды. Олардың 

қатарында мемлекеттен қайтарымсыз 
грант алып беремін деп түркістандық 
тұрғындарды тақырға отырғызғандар 
да жетерлік. Мысалы, Түркістан қала-
л ы қ  П о л и ц и я  б а с қ а р м а с ы н а 
жергілікті тұрғын әйел танысының 
«мемлекеттен қайтарымсыз грант 
алып беремін» деп қызметі үшін 
300 мың теңге ақшасын алып, жарты 
жыл бойы алдап келгенін жеткізген. 
Ал Жетісай аудандық по ли ция 
б�ліміне 3 бірдей тұрғын та ныстары 
«кәсіпкерлікті қолдауға мем лекеттен 
берілетін қайтарымсыз ақша алып 
беремін» деп алдап кет кенін айтып 
шағымданады. Bр жәбірленушіден 
қомақты ақша алған соң уәдесін 
орындамай қашып жүрген азамат 
5 миллион теңгеден астам шығын 
келтірген. Нәтижесінде, күдік ті әйел 
ірі к�лемдегі ақшаны �зінің несиесін 
жабу үшін алғаны анық талған. 

Қаржы пирамидасы да мұндай 
қылмыстардың қатарынан қалыс-
пайды. Түркістан облысының Эко-
номикалық тергеп-тексеру департа-
ментінің мәліметінше, облыста 
600-ден астам адам алаяқтардың ай-

ла-амалдарына тап болған. Жәбірле-
нушілер 200 миллион теңгеден астам 
қаражатын қаржы пирамидаларына 
құйған. Прокурорлар мен экономи-
калық тергеу департаменттерінің 
қызметкерлері тұрғындар жиі алда-
натын жарнамаларға назар аудараты -
нын айтады. Қазір аймақта қаржы 
пирамидаларын жарнама лаумен 
айналысатын жүздеген сайтқа тыйым 
салынған. Билік �кілдері халықты тек 
ресми ақпа  рат тарға се нуге шақырады. 
Алда-жалда осындай топтың мүшесі 
болсаңыз, дереу құқық қорғау орган-
да рына хабарлаған абзал.

Толығырақ тоқтала кетсек, 
Қазақстандағы эконо ми-
ка  л ы қ  қ ы л м ы с т а р д ы ң 

97%-ы – қаржы пирамидалары. 
Ranking агент тігінің мәлімдеуінше, 
биыл эко    номикалық қылмыстардан 
кел     ті  рілген залал сомасы 35,9 мил-
лиард теңгені құрады. Биылғы жыл-
дың бірінші жартыжылдығының қо   -
ры тындысы бойынша елімізде 
эко   номикалық қызмет саласында 
384 қыл мыстық құқықбұзушылық 
тір келді. Бұл �ткен жылмен салыс  -
тыр ғанда 37,5%-ға аз. Dңірлік б�лі-
ніс те Экономикалық қызмет са   ла -
сын   дағы ең к�п құқықбұзу шылық 
Ал   ма тыда тіркелді: 66 жағдай, 2022  

жылдың бірінші жартыжылдығында 
161 жағ дайға қарсы. Жылдық қыс-
қарту 59%-ды құрады. Антирейтинг 
үштігінде Шымкент қаласы және 
Павлодар облысы да бар. Сондай-ақ 
жиі кезде сетіндердің арасында қаржы 
пирами далары және заңсыз кәсіп-
керлік немесе банктік қызмет бар. 
Респуб лика бойынша экономикалық 
қызмет саласындағы қылмыстық құ-
қықбұзушылықтардан 35,9 мил лиард 
теңге залал келген. Ал одан 1,1 мың 
адам зардап шекті – бұл �ткен жылмен 
салыстырғанда бірден 3,5 есе к�п. 

Qamqor құқықтық статистика 
мәліметтеріне сүйенсек, Түркістан 
облысындағы қаржылық қылмыстар 
к�лемі 2015 жылмен салыстырғанда 
6 есеге азайған. Мысалы, ҚР ҚК-нің 
190-бабы «Алаяқтық» бойынша 
2015 жылы 31 383 іс тіркелсе, биыл 
бұл к�рсеткіш 4 860-қа т�мендеген. 
Қорыта айтқанда, облыс аумағындағы 
қаржылық сауаттылықты арттыруға 
ба ғытталған ауқымды шаралар �з нә-
тижесін беруде. Алдағы уақытта да 
жал ғасын тапса, мұндай жобалардың 
халыққа берері мол болмақ.

ҚОҒАМДЫҚ САНА ҚОҒАМДЫҚ САНА 
ӨЗГЕРМЕЙ,ӨЗГЕРМЕЙ,  
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Қайта ашық тендер амалымен «КС-1-де �неркәсіптік қалдықтарды уақытша сақтауға арналған 
�неркәсіптік алаңшаның құрылысын салу» жұмыстарын сатып алуды �ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-1-де �неркәсіптік қалдықтарды уақытша сақтауға арналған 
�неркәсіптік алаңшаның құрылысын салу» жұмыстарын сатып алу бойынша қайта ашық тендер 
�ткізетіндігі туралы жариялайды. 

Сатып алынатын жұмыстар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік 
құжаттамада к�рсетілген. (Лот саны – 1, жалпы сомасы 30 638 658,00 теңге, ҚҚС-сыз).

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың 
к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер 
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В», 604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 14 желтоқсанда, сағ. 10:00-ге 
дейін. 

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 14 желтоқсанда, сағ. 
11:30-да мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, 
Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04. 

Объявление о проведении закупки работ «Строительство промышленной площадки для 
временного хранения промышленных отходов на КС-1» способом повторного открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке 
работ «Строительство промышленной площадки для временного хранения промышленных отходов 
на КС-1».  

 Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной 
документации. (Количество лотов – 1, на общую сумму 30 638 658,00 тенге без учета НДС).

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя 
потенциального поставщика оригинала доверенности/копии Приказа и Решения для руководителей 
с копией документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 14 декабря 2023 
года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 14 декабря 2023 
года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-
зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.  

Ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «КС-1-дегі ГАА №3 күрделі ж�ндеу», 
«КС-1-дегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу», «КС-4-тегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу» жұмыстарын сатып алуды �ткізу туралы 

хабарландыру

 «КС-1-дегі ГАА №3 күрделі ж�ндеу», «КС-1-дегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу», «КС-4-тегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу» 
жұмыстарын сатып алудың қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

 Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-1-дегі ГАА №3 күрделі ж�ндеу», «КС-
1-дегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу», «КС-4-тегі ГАА №1 күрделі ж�ндеу» жұмыстарын қайта сатып алу бойынша ашық 
тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 3, жалпы сомасы 11 153 918 791,17 теңге, ҚҚС-сыз).

 Сатып алынатын жұмыстар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к�рсетілген.
Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 

«В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің 
�кілінде сенімхаттың түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың 
к�шірмесі болуы қажет. 

 Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсынады 
(жібереді).

 Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 14 желтоқсанда, сағ. 10:00-ге дейін.
 Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 14 желтоқсанда, сағ. 11:00-де мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление о результатах открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по закупке работ 
«Капитальный ремонт ГПА№3 на КС-1»; «Капитальный ремонт ГПА№1 на КС-1»; «Капитальный ремонт ГПА№1 

на КС-4»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке работ «Капитальный ремонт ГПА№3 на 
КС-1»; «Капитальный ремонт ГПА№1 на КС-1»; «Капитальный ремонт ГПА№1 на КС-4» - несостоявшимся. 

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке работ «Капитальный ремонт ГПА№3 на КС-1»; «Капитальный ремонт ГПА№1 на КС-1»; 
«Капитальный ремонт ГПА№1 на КС-4». (Количество лотов – 3, на общую сумму 11 153 918 791,17 тенге без учета 
НДС).

 Перечень выполняемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 

109 «В», каб. 604. Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 
поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией документа, 
удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 
109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 14 декабря 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 14 декабря 2023 года по 

следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

PIN-КОД немесе ҚҰПИЯ СӨЗІҢІЗГЕ 
САҚТЫҚПЕН ҚАРАҢЫЗ...

6 миллион�а жуы� �аза� стан-
ды�ты� банктерде �телмеген 
несиелері бар екен. Б��ан �оса, 
�аза�стан ны� 1 миллионнан 
астам азаматы микро�аржы 
�йым  дарында несиелендіріліпті. 
�олжетімді несиелер, �аржы 
�йымдарыны� жо�ары пайы зы, 
бастысы, �аржылы� са уат ты-
лы�  ты� т�мен де�гейі – халы�-
ты� �арыздарын жыл сайын 
арттырады. Сонды�тан әрбір 
�аза�станды�ты� �ар жылы� са-
уат ты болуы ма�ыз ды. 

Назгүл НАЗАРБЕК 

ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ ҚАРЖЫЛЫҚ 
БІЛІМ 4,1 ДЕҢГЕЙІНДЕ 

БАҒАЛАНДЫ
Қаржылық сауаттылықты арттыру-

дың 2020-2024 жылдарға арналған тұжы-
рымдамасында ЭЫДҰ-ның соңғы зерт-
теу лерінің нәтижелері бойынша дамыған 
елдердің қаржылық сауаттылығының 
орташа деңгейі ықтимал 21 балдың 14,1 
балын құраса, орташа әлемдік деңгей – 
13,7. Ал Қазақстанда бұл к�рсеткіш – 
13,1, бұл орташа әлемдік мәннен айтар-
лықтай т�мен, бірақ бұл к�рсеткіш 11,9 
құ райтын Еуразия елдеріндегі к�рсет-
кіштен жоғары болып тұр. ЭЫДҰ Қазақ-
стандағы қаржылық білімді 4,1 дең-
гейінде деп бағалады. 

Қалай болғанда да елімізде бұл та-
қырып �зектілігін жоймай отыр. 
Тұрғындардың басым б�лігі оңды-солды 
несие алуға, оңай олжаға кенеле салғысы 
келіп, қаржылық пирамидаға кіруге 
құмбыл. Одан б�лек, алаяқтарға алданып 
қалушылар да к�п. 

Халқының саны 2 миллионнан аса-
тын Түркістан облысы тұрғындары ның 
80 пайызы ауыл аймақта тұрады. Осынау 
ауыл тұрғындары бүгінде қо ғамы мызға 
дендеп енген электронды ақша аударым 
жайына келгенде де кібіртіктеп қала-
тыны бар. Қанша деген мен қаладағыдай 
қайнаған тіршіліктің ортасында жүрме-
ген діктен әбден үйренгенше электронды 
ақша аударымға қатысты мәселенің 
туындайтыны заңды да. Дегенмен оны 
уақыт к�термейді. Кез келген тауар 
аларда т�лемді аударым жасау арқылы 
�тегеннің ыңғайлы еке ніне бәріміздің 
күн сайын к�зіміз жетіп келеді. 

Tкінішке қарай, бұл алаяқтар үшін 
мол табысқа кенелудің ең тиімді тәсілі 
болып тұр. Олар к�біне ақпараттық 
технологияны жіті біле бермейтін, 
смартфонның сырын ұқпайтын зейнет 
жасындағыларды құрығына түсіріп, 
олардың есепшоттарындағы ақшасын 
әп-сәтте қолды ете бастады. Айталық, 
егде жастағы ақсақалға оның немересінің 

атынан қоңырау шалып, бір мәселеге тап 
болғанын айтып, тез арада әлдебір 
н�мірге ақша аудару керектігін жеткізеді. 
Қариялар мәселенің байыбына барып 
жатпай, әлгі алаяқтың с�зіне сеніп, «не 
де болса, балам қиындықтан шықса 
болды» деген оймен ақшаны ойланбастан 
аудара салады. 

Қазір «әлеуметтік сауалнама жүргізіп 
жатырмыз» деп қоңырау шалып, алдай-
тын алаяқтар да аз емес. Құқық қорғау-
шылар сауалнамадағы сұрақтардың аса 
күрделі болмайтынын айтады. Мәселен, 
«сіз ұнататын авток�лік маркасы», «қан-
дай киім брендін ұнатасыз?» деген сын-
ды к�п ойланбай жауап беретін сұрақ-
тарды қояды. Содан кейін Сізді сауал-
намаға қатысқаныңыз үшін арнайы 
сыйақымен марапатталғаныңызды мә-
лім деп, құттықтайды. Wрине, ол сом-
маны алуыңыз үшін банкке алдын ала 
комиссиялық т�лемді т�леп, белгілі бір 
н�мірге чекті жіберуіңіз керегін ес кер-
теді. Егер де осылай еткен болсаңыз, 
онда алаяқтарға жем болдым дей беріңіз. 
Мұндай жағдайда сіз транзакцияның 

күшін жоя алмайсыз. Tйткені алаяқтар 
біздің елімізден ғана емес, шетелдерден 
де шығып тұрған болуы мүмкін. 

АРЗАН БАҒАДА ҮЙ АЛЫП БЕРУДІ 
ҰСЫНҒАНДАРДАН 

АБАЙ БОЛҒАН ЛFЗІМ
Тағы бір мысал келтіре кетейік, сізге 

белгілі бір қоғамдық ұйымның қыз мет-

кері болып хабарласып, нарық бағасынан 
әлдеқайда арзан бағада үй немесе к�лік 
сатып алуға болатынын жеткізеді. Және 
ол үшін белгілі бір шотқа ақша аудару 
керектігін айтады. Егер де қайырым-
дылық қа алдын ала ақша аударып, 
нарық тан арзан бағада үй немесе к�лік 
алуға ниеттенген болсаңыз, онда алаяқ-
тарға ақша аударғаныңызды біліңіз. 
Құқық қорғаушылар оларды әшкерелеу 
оңай емес екенін айтады. Tйткені мұн-
дай қайырымдылық қорда жұмыс істей-
тін адамдар заңды түрде жұ мыс жасайтын 
қайырымдылық ұйымы ның атын жамы-
лып, �здерін шетелдік инвестициялық 
компанияның �кілі деп та ныс тырады. 

Ал ақша аударуға келгенде адамдарға 
алаяқтық шотын береді. 

Айталық, жақында Түлкібас аудан-
дық полиция б�ліміне жергілікті тұрғын 
арызданып, алаяқтың құрбаны болғанын 
жеткізді. Tзінің қаржы мәселесіне кел-
ген де шорқақтығын айтып �кінеді. 
Жәбірленуші қыздың айтуынша, белгісіз 
біреу «В контакте» әлеуметтік желісі 

арқылы 200 000 теңге қаражатын сенімі-
не кіріп, жымқырып кеткен. Аталған 
факті ҚР ҚК-нің 190-бабы «Алаяқтық» 
бойынша тіркелді. Орын алған алаяқтық 
қылмысын ашып, күдіктіні ұстау мақ-
сатында тәжірбиелі полицейлерден 
жедел тергеу тобы құрылып, шұғыл 
әрекет етті. Барлық қажетті шараларды 
іске асырып, нәтижесінде күдіктінің 
жеке басын анықтады. Ол жергілікті 
тұрғын болып шықты.

Анықталғандай, күдікті ер адам «т�-
мен пайызбен ақша аударып беремін» 
деп жалған жарнама жасаған. Яғни, 
жәбірленуші қыз жарнамада к�рсетілген 
н�мірге хабарласып, мобильді қосым-
шасы арқылы ақша аударым жасауға 
келісетінін айтқан. Сол кезде күдікті 
арам ойын жүзеге асырып, түскен ақша-
ны �з есепшотына аударып алған. Бүгін-
де кінәсін мойындаған ер адамға қатысты 
сотқа дейінгі тергеу амалдары жүр-
гізілуде.

ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТТЫЛЫҚТЫ 
АРТТЫРСАҢЫЗ, ҰТЫЛМАЙСЫЗ! 

Осындай жағдайға тап болмауыңыз 
үшін алдымен �зіңіздің дербес дерек-
теріңізге сақ болыңыз! Ұялы телефон 
арқылы байланыс орнатқан операторға еш 
уақытта �зіңіздің жеке басыңызды 
куәландыратын құжаттағы және банк 
картаңыздағы н�мірлерді айтпаңыз. Одан 
соң мобильді қосымшаларда сенімді құпия 
с�зді пайдаланыңыз және оны қауіпсіз 
байланыс арнасы арқылы жіберуді 
ұмытпаңыз. Сонымен қатар құпия с�здерді 
үнемі �згертіп отырыңыз, туған күніңізді 
немесе атыңызды PIN-код немесе құпия 
с�з ретінде пайдалан бағаныңыз дұрыс. 
Дербес компьютерде құпия с�зді автоматты 
түрде толтыру немесе есте сақтау 
параметрлерін �ші ріңіз, сондай-ақ 
деректерді жалпыға ор тақ компьютерлерде 
сақтамауға тыры сыңыз. Сосын электрон-
дық поштаңызды да қорғауды үйреніңіз. 
Мәселен, ком пью терден алшақ кетуіңіз 
қажет болса, жүйеден шығыңыз. Құрыл-
ғыңызды қоғамдық орындарда қараусыз 
қалдыр маңыз. 

Тауарлар мен қызметтерге т�лем 
жасау үшін электрондық аударымдарды 
пайдаланбаңыз. Қолма-қол ақшамен 
жасалған т�лемдер сияқты электрондық 
аударымдарды даулау немесе қайтару 
барынша қиынға түседі. Егер сіз тауарды 
интернет арқылы сатып алған болсаңыз, 
т�лемді кредиттік немесе дебеттік 
картамен жасауға тырысыңыз.

Егер де жоғарыда айтылған жағдай-
ларға тап болсаңыз, бірінші кезекте ау-
да рым жасайтын банкіңізге немесе 
компанияңызға дереу хабарласуыңыз 
қажет. Оларға бұл оқиға туралы айтып, 
ақша қаражатымен жасалатын транзак-
цияны тоқтату мүмкіндігі туралы нақты-
лап біліңіз. Бұзылған шоттарды міндетті 
түрде бұғаттаңыз, құпияс�здердің бар-
лы ғын, оның ішінде әлеуметтік желі-
лердегі есептік жазбалардың құпияс�з-
дерін ауыстырыңыз. 

Түркістан облысы 

Халқының саны 2 миллионнан 
аса тын Түркістан облысы тұрғындары ның 

80 пайызы ауыл аймақта тұрады. 
Осынау ауыл тұрғындары бүгінде 

қо ғамы мызға дендеп енген электронды 
ақша аударым жайына келгенде де кібіртіктеп 

қала тыны бар.
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Адамдар әрқашан иммуни-
тетті нығайтатын, ұйқы мен ас 
қорытуды жақсартып, бет терісін 
нәр лен діретін «сиқырлы таяқ-
шаны» із дейді.  Пайдалы тамақ 
нарығында жаңа жаһандық 
тренд — суперфудтар іздегендер 
үшін таптырмайтын өнімге айнал-
ған. Саламатты өмір салтын 
наси хат таудың  атрибутына 
айналған суперфуд нарығы 
жақсарып, фармкомпаниялар 
м е н  ж е к е  ө н д і р у ш і л е р д і ң 
саудасы қызып тұр. Қазір дүкен 
сөрелерінен оңай табылатын 
суперфудтар сатылымы Mintel 
research мәлі меттері бойынша 
2023 жылы 38%-ға өскен. Дұрыс 
тамақтану мен дұрыс ұйқыға мән 
бермей, денсаулықтың кепілі 
санаған суперөнімдерді «өзім 
білемге» салынып қолда натын-
дар қатары көбейген. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

СУПЕРФУД ҚАНШАЛЫҚТЫ  
«СУПЕР?»

«Суперфуд», «суперфрут» немесе «су-
пер жеміс» деп белгіленген тағамдар мен 
сусындар саны жыл сайын артып келе 
жатыр. Статистика бойынша, 2029 жылға 
дейін суперфудты тұтыну деңгейі 10,7 %-ға 
жетеді екен. Бұл – 664 тонна деген с�з. Қазір 
ең танымал суперфудтардың қатарын 
толықтырып отырған годжи жидектері, 
спирулина, чиа тұқымдары және авокадо. 
Олардың басты ерекшелігі — тағамдық 
құндылығы жоғары. Тұтынушылардың 80 
пайызы супер�німдерді дәрі ретінде 
қарастырып, оларды семіздік, қант диабеті, 
гипертония және жоғары холестерин сияқ-

ты денсаулық мәселелерінің алдын алу үшін 
тұтынады. Қазір кеңінен насихатталып, 
жар намасы жер жарып жүрген суперфудтар-
дың адам денсаулығына әсері туралы 
мамандардың кеңесіне жүгініп к�рдік. Олар 
да дәрігердің рұқсатынсыз, �здігінен ем-
дом жасайтын адамдардың к�п екенін 
растап отыр. 

– Суперфудтар расында мықты, имму-
ни тетті к�тереді, қажетті минералдарға бай, 
әсіресе әйелдердің денсаулығына пайдасы 
мол, миома, бедеулік сияқты аурулардың 
алдын алады. Десе де, барлығы бірдей 
«супер» емес. Ағзаға әртүрлі әсер ететіндері 
бар. Бірақ к�п адам оны түсіне бермейді. 
Табиғи �нім деп қараған соң барлық ауруға 
ем деп ойлайды. Қалқанша безінде антидене 
к�бейген адамдар спирулина мен хлорела 
ішуіне мүлдем болмайды. Ол антиденені 
одан бетер к�бейтіп, кері әсерін тигізеді. 
Медициналық сауаты жоқ адамдар денсау-
лық тақырыбына келгенде �те сақ болып, 
міндетті түрде дәрігердің кеңесіне жүгінуі 
керек, – дейді гастроэнтролог-дәрігер 
Гүлмира Башенова.

Мамандар жоғарыда 
аталған �німдердің бар-
лығы ешқандай  тек серу сіз 
сатылымға шыға тын дықтан, 
жұрт оны қа уіп сіз деп ойлайтынын 
айта ды. 

ТІЗІМІ ЖАҢАРҒАН 
ТРЕНДТІК �НІМДЕР

Жыл сайын трендтегі супер�німдердің 
түрлері жаңарып отырады. Мысалы, �ткен 
жылы суперфудтың тренд тізімінде матча 
шайы, микрок�к�ністер, картоп сүті, 
левант тағамдары болса, биылғы жылдың 
ең танымал тренд �німі авокадо, крест 
тәрізді �сімдіктер (брокколи, дайкон, напа 
қырыққабаты) және бұршақ дақылдары 
болды. Бұл �німдер «супер» сапасы арқылы 
емес, «супер» маркетингтік жарнамалар 

арқылы трендке шығып отыр. Оған дәлел, 
Mintel маркетологтары суперфудқа деген 
құштарлық күнделікті тұтынатын тамақ пен 
сусын санаттарынан асып түскенін анық-
тады. 

  Негізі, жарнама арқылы насихатталып 
жүрген �німдер спортшылардың арасында 
бұрынырақтан бері кеңінен танымал. Сон-
дықтан денсаулыққа пайдалы деп саналатын 

жеміс, к�к�ніс және 
дәнді дақылдар сияқты � с і м д і к 
тек тес тағамдардың суперфудтар 
тізімінде бірінші орынға шығуы таңға-

ларлық жағдай емес. Пайдаланып 
жүргеніне ға сырдан астам уақыт болған 

супер фуд тардың қазір қолданылу аясы 
кеңейіп, әлемде таралу қарқыны артты. 
Ақпарат жедел тарайтын ғасырда суперфуд-
тардың да ай сайын жаңа түрі пайда бола-
тын дай, белгілі бір тағамға қатысты ғы-
лыми-зерт теулер, тиісті тамақ �неркәсібінің 
жарнама лық роликтер мен маркетингтік  
науқандары жедел желіде желдей есіп жүр. 
Супер фудтардың «супер» жағы к�п-ақ, 
бірақ оларды күнделікті тұтынатын тағам-
дармен шатастырмау қажет екенін алға 
тартқан гигиена және тағамтану, нутрицолог 
маманы Aл-Фараби Маханұлы:

–Қазір суперфуд тағамдарының ішіндегі 
ең танымалдарының қатарында спирулина 
бар. Оның танымалдығына маркетинг әсер 
етті деуге келмейді. Қазір қант диабетімен 
ауыратындар к�п. Спирулина – осы аурумен 
күресудің керемет құралы. Сондықтан бұл 
�нім �зінің сапалығымен адамдар арасында 
кең танымалдыққа ие болған. Одан б�лек, 
какао бұршақтары қан қысымының жо-
ғары лауына ықпал етеді. Олар гипотензивтер 
үшін пайдалы, бірақ гипертониялық нау-
қастар үшін кері әсерін тигізеді, – дейді. 

«СУПЕР» �НІМІН ПАЙДАЛАНУДЫҢ 
ЕРЕЖЕСІ ҚАНДАЙ?

Денсаулықты нығайту үшін суперфуд-
тарды пайдаланудың �зі жеткіліксіз. 
Сарапшылардың айтуынша, суперфудты 
пайдалана отырып, спортпен шұғылданбаса, 
үнемі психикалық күйзелісте жүрсе, �нім-
дердің пайдасы жоқ. Денсаулықты сақтау 
— бұл кешенді шара. Ол салмақты, к�п-
жақты тәсілді қажет етеді. Тек бір салада 
ден саулық сақтау ережесін орындау ден-
саулықты қалпына келтіруге к�мектеспейді. 

– Адам ағзасы кішкентай кезінен белгілі 
бір тамақ рационына үйренеді. Суперфуд 
�німдерін де соған сәйкес пайдалану керек. 
Толығымен суперфуд �німдерін пайдалану 
денсаулыққа кері әсерін тигізеді. Осыны 
ұмытпаған ж�н. Жалпы, денсаулық сыр 
бермесін десеңіз, дұрыс тамақтану керек. 
Aйелдердің диета үшін тұтынатын �німдері 
жарнама арқылы саудаға түседі. Жыл сайын 
тренд деп �згеріп отыратын тағам түрлері 
денсаулыққа пайдалы деп қысқа ойлайды. 
Ол – ол ма, супер�німдердің дүкендердегі 
бағасы да қалтаны қағады. Деніңіздің сау 
болуына жыл сайын �згеріп отыратын 
тағамдар әсер етпейді, пайдалы тағамдар 
ешқашан трендтен алыстамайды, – дейді 
нутрицолог  A. Маханұлы. 

Aлеуметтік желіде жарнамаланған кез 
келген ақпаратты қорыту үшін алдымен сол 
сала мамандарының кеңесіне жүгіну керек. 
Aңгіменің дәйегі денсаулық турасында 
болғандықтан, «трендтегі» суперфудтарды 
оңды-солды іше беруге болмайтынын �з 
денсаулығына алаңдайтын әр адам есте 
ұстағаны ж�н. 

Тұтынушылардың 
80 пайызы супер�німдерді дәрі 
ретінде қарастырып, оларды 

семіздік, қант диабеті, 
гипертония және жоғары 

холестерин сияқ ты денсаулық 
мәселелерінің алдын алу үшін 

тұтынады. 
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КОНЬКИДЕН АШЫҚ 
ЧЕМПИОНАТ ӨТТІ

«Мұстафа Шоқай феномені» 
кітабы қоғам қайраткерінің �мірі 
мен саяси ғұмырына арналған. 
Туынды тарихшы Бақыт Садықов 
пен Мұстафа Шоқайдың жұбайы-
ның естеліктеріне сүйене отырып 
жазылған. Жиында Мұстафа Шо-
қай музейінің басшысы Салтанат 
Сексембаева саяси қайраткер 
туралы баяндап берді.

— Мұстафа Шоқай – Отаны-
мыз үшін аянбай еңбек еткен 

қайраткер. Сондықтан осындай 
халықаралық деңгейде шара �ткізу 
�те орынды.  Келешекте осы 
бағыттағы ынтымақтастығымызды 
жалғастырмақ ойдамыз. Келер 
жылы Түркияда Мұстафа Шоқайға 
арналған к�рме �ткізу жоспар-
ланып отыр. К�пшілік назарына 
қазақтың біртуар ұлы жайлы мұра-
ғаттарда сақталған бірегей қол-
жазбалар мен жәдігерлер ұсы-
нылады, – деді ол.

ШОҚАЙ ЖАЙЛЫ КІТАП 
НЕМІС ТІЛІНДЕ ШЫҚТЫ

Берлинде М
стафа Шо�ай туралы кітапты� т
саукесері �тті. 
�аза�ты� танымал �о�ам және саяси �айраткері жайлы туынды 
неміс тілінде жары� к�рді. Атал�ан шара Берлиндегі неміс-�аза� 
�о�амы мен �аза� диаспорасыны� �олдауымен ж%зеге асты. 

МаМММ мандар жоғарыда аааа
аталған �н�н��� імдердің бараааар-
лығы ешқананннннанннннннааа дай  тек серрррррру сііііііз 
сатылымға шыға тын дықы тан, 
жұрт оныныыыыыыныыыыы қа уіп сіз деп пппппппп ойлайтынныныныы  
аййта ды.

жежжжжжжжжжжжж міс, к�к�ніс және 
дддәддддддддддддддддддддддддд нді дақылдар сияқты � с і м д і к 
теттттт к тес тағамдардың суперфудтар
тізімінде бірінші орынға шығуы таңға-

ларлық жағдай емес. Пайдаланып
жүүүүүргрррррр еніне ға сырдан астам уақыт болған

супер фуд тардың қазір қолданылу аясы 
кекккккк ңейій п, әлемде таралу қарқыны артты. 
А й ф

СуперфудтыңСуперфудтың
БӘРІ СУПЕР ЕМЕСБӘРІ СУПЕР ЕМЕС

К�ркем гимнастикадан ха-
лы� аралы� дәрежедегі т�реші 
Алуа Бект
рова Парижде �тетін 
XXXIII жаз�ы Олимпиада ойын-
дарына ша�ырту алды.

 Ұлттық олимпиадалық коми-
тет тің баспас�з қызметі мәлім ет-
кен дей, Халықаралық к�ркем 
гим  настика федерациясы 2024 
жылғы Париж Олимпиадасында 
т� релік ететін қазылар тізімін жа-
рия лады. Олардың қатарында 
қазақ стандық Алуа Бектұрова да 
бар. 

Айта кетейік, Алуа бұған дейін 
Испанияда �ткен әлем бірінші-
лігін де т�релік еткен болатын. 
Ха лық аралық федерация оның 
жұ мысын жоғары бағалап, техни-
калық комитет арнайы алғыс хат-
пен марапаттаған. 

Естеріңізге сала кетейік, XXXIII 
жазғы Олимпиада ойын дары 2024 
жылы Парижде 26 шілде мен 11 
тамыз аралығында �теді. Жазғы 
ойындар бұған дейін Фран цияда 
екі мәрте ұйымдастырылған 
болатын. Aлемдік дәрежедегі спорт 
сайысының жалауы Париж де 1900 
және 1920 жылы желбіреген еді. 

Астанада коньки жарысынан 
балалар мен жас�спірімдер 
арасында ашы� �алалы� чем-
пионат �тті. Чемпионатта бес 
айма�ты� �рендері бас �осты.  

Айта кету керек, жас коньки-
шілер бәсекесі осымен екінші жыл 
қа тарынан ұйымдастырылып 
отыр. Оған жергілікті спортшы-
лардан б�лек, Алматы, Қостанай, 
Хромтау және Петропавл қала-
лары ның ұл-қыздары арнайы кел-
ді. Бас-аяғы 120-ға жуық �рен 
3 күн бойы коньки жарысының 
бір неше бағыты бойынша �зара 

мықтыны анықтады. Бұған қоса, 
жүлдені сарапқа салғанда қатысу-
шы лардың жас деңгейі де еске ріл-
ді. Яғни ең кішісі – 8 жаста болса, 
ең үлкені – 13 жаста. 

Бұндай бәсекелер балалардың 
шеберлігін шыңдап, тәжірибесін 
тереңдетуге к�мектеседі дейді  ма-
мандар. Яғни, болашақ чемпион-
дарды қазірден тәрбиелеуге жол 
ашады. Сондықтан, оны жыл 
сайын тұрақты �ткізу жоспарланып 
отыр және алдағы уақытта ауқымы 
мен форматын кеңейту де ойда 
бар.

ОЛИМПИАДАДА 
ҚАЗЫЛЫҚ ЕТЕДІ
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